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| уу-ј 2в рад ч друштвена лелат-
ност у нашој народној др
жави где се данас, с то-
лико самопрегора н невил

 

феног одушевљења изграђује со
| вијализам, заснива се па планом
· шредвиђеним вадацима.

М све пашо организације На-
фронта прихватиле <у

илански начин рада, зато што
је то једино могућ ни најпра-

' вилпији тут за земљу н народ
у
који хоће ла створи срцибали-
вам, н што јо Народни фронт
таква јединствена политичка ор
танизација на којој се темељи
ита народна нжржава но на њу

са у првом реду ослања при
етровођењу свих бадатака пла-

на, а за побољшање животног

стандарда наших радних људи.
И да у испуњењу тих значај-

«тих залатака наше народне вла
ети, не би биле оне стихијности
и заостатања, организације На-

роднот- фронта су низ државног
влана почеле преузимати изве-
ене обавезе по питању изградње
н улепшавања града, као и кул-
турно ~ просветног и здравство
ног узлизања народа, координи~
рађући свој рад са планом др-
жавлих инвестиција, и указују-
ћи на тај начин велику чомоћ
народној власти у њеној борби
за сопи'алистичку изградњу зем

оње, а самим тим ' јрзавајући
"темпо те изградње. А свесним
"добровољним радом и носебич-
НИМ залагањем љули у Народ-
ном фронту, по разним питањи-
ма. постигнута је и уштеда У
рапној снази и новцу, што је та
кође огроман допринос чланова
Наролног фронта својој држави,.

Већ у другој .половини 1947
године организације

–

Нађодног
фронта израдиле су своје по-
лугодишње планове који су ра-
ди божег прелаза на нлански
рад н недостатка ма каквог вс.
куства о таквом начину рада У
Наролног фронту, стварани па
брзину, и одозго, из Градског
н рејонских олбора Народног
фронта, а без широког учешћа
свих чланова Народног фронта.
__Овај први план организација
Наролног фронта Београда. пре
двидео је, у сарадњи са народ-
ЕМ олборима, главне задатке

свога рада за 6 месепи. Већ та-
да је он послужио већини ор-
ганизација Народног фронтакао
нутоказ и руководство у раду,
и почео их помало ослобођава-
ти оног'свакодневног губљења
у ситиицама, оспособљаваући
их „на правовремено сагледају
главне задатке и да се. у првом

реду, боре за њихово извршење,
отварајући им, на тај начин,
светлију перспективу ва будући
рад, Р 1 |

1948 године азешрављен је
план рада организамија Народ-
ног · фронта за пелу годину,

План је рађен опет у сарадњи
са народним властима, али и у
широј сарадњи са члановима На

родног фронта који су на кон-
ференшијама дали своје примед
бе, попуне и измене годишњег'
плана своје организације Народ

ног фронта, а многи чланови тре

узели пи личне обавезе из плана.

Састављање планова

за 1949 годину

"Ове године су за састављање
плана у организацијама Народ-
ног фронта извршене извесне
припреме и дата свим органива-
цијама упутства о начину прав-
љења плана и о главним пита.

__вима (по свим секторима рада)
која треба да: се обухвате у пла
ву за 1949 годину.
Овогодишњи план се, у пре-

дизборним конференцијама, #3-
води пред: све чланство Народе
вог фронтајна! жибкусију, а: дају
се'н личне'обавезе за радгуНа
родном фронту. а а
Пре изношења илана на' ди-
скусију у организације Народа
ног фронта потребно је дати из
Гралског и _рејонских одбора
принципи :елне примедбе на обра' ||
ду и салржину планова рада да.
ба они у 1949 години били што ||.
реалнији ; ћ

. Народно_Меко организације

 

„Комунистичка партија Ј

· мора утицати им

,

|

„народној

 

~

Задаци организација

 

фронта, као па нример у Првом
и Другом рејону, већ праве гре
шке у том погледу, и код до-
бровољног рада врше разрез м
повишење броја радних часова
из канцеларије рејонског олбо-
ра: Народног фронта, не обра.-
злажући то повишење  активи~
стима, што они, па ма то било ·
ги реално повишење, природно
схватају као натурање превели
ких „обавеза, . јер се нико није
потрудио да их у потребу тога
н убеди. Јасно је да се то но-
вишење не може ин несме врши.

ти напамет, не узимајући у 06-
знр околности у којима рали
једна фронтовеска организација.
Потребно је свакако водити ра-
чуна и о резултатима које је
једна фронтовска организација
постигла у 1948 години, али се

на оне органи.
вације Народног фронта које су
преузеле сувтше мале, нереллне
обавезе, да те своје обавезе ре-
ално џовисе, м да имагу у виду
и овогодишње крупније занат
ке државе и Наролног фронта
уопште, као џи посебно Народ-
ног фронта Београда и према

томе сваке осповне организаније

Фронта, узимајући у обвир и бо
ље учвршћење организаци'а На
родног фронта већу  активиза~
нију чланова Народног фронта
ин „уопште појачан политички. раје
у, Фронтул

но

еони а РА% ' + ~

"Политички рад у масама

Основни вадаци који су узе-
ти у плану рада Народног фрон
та Београда у 1949 години од-
носе се на питања јачег поли~
тичког рада у масама, активни.
јег учешћа грађана у сопијали.
стичкој изградњи, питање све-
стране помоћи „Народног фронта

власти у нобољшању
животног стандарда радних љу-
ди „нашега. града затим“ укази.
вање озбиљне идејно. - политич-
ке и практично . организацноце
помоћи селу у социјалистичкој
реконструкцији пољопривреде и
на. крају задатка, веће брнге •
планском ·раду у организација
ма Народног фронта и боље е-
виденције о резултатима рада
организација. и ноједннаца.
У овогодишњем нлану рада

Народног фронта Београда пре-
двиђено је да се политичком ра
ду са масама приступи са мно-
то више озбиљности н система
тумачећи људима значај сопија-
листичке изградње за њихов 60
љи живот, да би се најсвесније
борнли за-такав живот, а мр-
зелн и мемилосрдно гонили еве
непријатеље који им отежавају
велике напоре у тој борби. О6-
јашњаватући људима. развој в.
садржину паше народне ревожу.
кије н њен значај у јачању со-
цијалистичког фронта у свету,
треба да учврстимо у њима пра
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и данас .служе, као.
рата,

Према томе Комунистичка | парти'
инама, руковолећу улогу у На-
повјериле широке народне масе“,

тито

те пољана

Би социјажистички патриотизам.
Кроз политички рад у орга-

низацијама. Народног фронта по
требно је стално истицати уло:
гу ОССР и вемаља народне де. |
мократије за јачање мира и по~
беду социјализма у свету, а
правилно тумачити односе коти
су настали међу нама после об~
јављивања резолуције Ипформ-
бироа, јачрући у масама идеју.
братства међу наролима.
Треба пред масама непоштом.

но рааоткривати освајачке на-
мере империјалиста као закле.
"ах непријатеља сопи:ализма и
независности ' слободних народа,
У плату се предвиђа и посе-

бан политички рад са неким. ва-
жнинјим друштвеним

|

слојевима
ки занимањима као што су за-
натлије, грађевински

_

радници,
саобраћално и трговачко особље,
лекари нтд. Нарочиту пажњу У
том поглелу

.

треба посветити
радним бригадама Народног
фронта Србије ради њихове у
лжоте у изградњи Београла, укљу
чујући мајсвесние у разне три.
вредне гране. а притремајући о-
стале бржи социјалистичку
преображај села.
Потребно је такође развити

живљи политички рад у Панче.-
вачком Риту и на Железничком

за

чвоту. _,
_ Ради илеолошког ваенитања
радних људи, у. духунауке
марксизма! ~ жетинизма о ичаг
ња новог југословенског патри-
отизма, у овој тодини ће се по.
светити посебна пажња свим о
блицима млеолошког рада (кур
севима, кружоцима, семинарима

и предавањима) са активистима
и члановима фронта.
На 330 курсева обухватиће ее

око 14.000 . чланова Народног
1.100 кружока око

16.0000. чланова Народног -фрон-
та, а одожаће се око 64 семи-
нараи ' 400 предгвања из науке
марксизма:лењинизма.

Поред мроштрења на све ор-
гантзације Народног фронта а
бројног псвећања свих облика
идеолошког“ радљ као н већег
обухватања људи, посветиће се
парочита брига побољшању. ква-
"љитета идејног рада, као п сд-
цијалном саставу курсева, кру-
жока, и семинара укључењем ве
ћег броја радника и вамеште-
пика, :

Помоћ народној власти

Значајат задатак у раду На-
родног фронта Београда је .по-
ифттка Коју све организације
Народног фронта треба да тру-
же нашој народној власти, а ра
ди! што активнијег п ширег ул.
чешћа маса по том питању, пред
виђено је да се организују ра-
зни „активи, савете. н групе на-
родних ннспектора, вда- јачу. пд-
моћ народној власти,

ПИ

'каленићева пијаца била јЈе- до.1948 године,нуна:
- прети рок

_Ж ИЗЛАЗИ СВАКОГПЕТКА

 

ародног |
угославије билаје иницијатор и организатор

Народног фронта Југослави/јг још прије рата. Она је у њега донијела све сво-'
је велико искуство организатораи руководиоца у борби. Онаје. Фронту да-
ла своје прекаљене у борби кадрове, који су служили, |
примјер — својим предњачењем у борбиу вријеме Осло бодилачког
својим предњачењем у изградњи земље, Пр

„ја и данас има, баш по тим својим особ
родном фронту. Њој суи даље ту улогу

кроз критику и контролу
органа народне власти омогући

Са једне од великих пр

  
· РЕКТОРАај

,

ког фронта треба постављати и
доследно се борити за правил.
"но решавање свих основних жи-

вотних питања људи, као што,

је на пример, питање снабдева
ња, становања, чувања здравља
и социјалне заштите; културно
просветне, фискултурне и кому~
налне политике као и локално
привреде.

Постављаћући“ "на дневни ред
својих

_

састанака сва животна
питања, Народни фронт ђе по.
моћи народној власти у правим
ном објашњавању свих мера ко-
је она предузима за побољшање
животног стандарда људи, а.

ада

ти да се благовремено отклоне
сви пропусти мн грешке које се
појављују у раду народних од-=

ра

Решавајући, у саралњи са на-
родним одборима, сва основна
питања животног стандарда љу
ди, Народни фронт ће постати
још чвршћа ни јединственича по.
литичка организација и бити у
правом смислу те речи, најчврш
ћи темељ наше народне државе.
Основни задапи агитација' м

пропаганде у 1949 години са-
стојаће се у правилном објашња
вању међународних политичких
догађаја и наше унутрашње по-
лититчке ни животно проблемати

ке, нарочито по питању масов-
ног укључења људи у разне гра
не привреде, као на пример у
грађевинарство, трговину, саобра
ћај, текстилну индустрију шоу
индустрију уопште. Кроз аги~
тационо + вропатандни рад мо-
жрамо коч паших људи“ ризвија-
ти више смисла за личну њ
друштвену штедњу као п пра-
вилнили однос према општена- .
родној имовини;. Треба више по.

луларисати резултате рада ор-
ганизапија н појединаца, одају.
ћи им признање-за њихово не-
себично залагање, а-потстичући
на тај начим. још више токмн-
чареки нолет у раду;

Организациони: задаци

- ТУ организационом делу нашег
годишњег плана предвиђа се
још веће нроширење у органи-
зацији Народног фронта Бео-
града, обухватањем и активизи.
рањем оних људи који до ла~
нас нису ушли у Народни
фронт, а имају услова за то, |
кепоштедно чишћење из. фронта
свих отворених тв откривање при
кривених непријатеља ·Народнот

фронта,
Потребно је одржавати ере

Њу везу међу свим организаци-
· јама Народног фронта, а у ва-
једници „са снидикатом. упорно
радити па широј и већој акти-
визацеији члапова синдиката У
раду свих организација Народ-
пог фронта, Треба истаћи при-
мер синдикалне подружнице Ми
пистарства. спољних нослова, -У
којој су. 16 члансва синдиката
секретари - основних организаци-
ја Народног фронта, 28 чланова
секретари . фронтовских група,

тил
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преко 60 чланова је у активима
'агитатора,
„разне значке за' активно учешће
у добровољним бригадама,

У овој години треба још више |
учврстити све наше организаци-
је, посебно уздижући најбоље
активисте. у политичком и орга~
Твизапионом погледу и оформи-
ти према одлукама Пленума Са
везног одбора нове комисије но
Гактиве за помоћ народној вла~
сти при'свим организацијама На |
"родног фронта. Потребно је. по
пуннти апарате Градског и, ре-.

· јонских одбора Народног фрон- |
та,. појачати везу између нижих:
н' виших организација Народног _
фронта, завести нове форме.н
метоле у начину руковођења ор
ганизацигама “ Народног фронта,
Посебну пажњу треба посвети.

"те организационом" учвршћењу а
садржини рада: фронтовских гру |
па, као најприхватљивијег начи.
на окупљања људи, А да би се
наше

·

организације

_

Народног
фронта заиста и добро учврсти.
ле, потребно је, контролишући
свачији рад, развијати у њима
више одговорности. према пре-
узетим обавезама мо задацима,
критикујући све оне који своје
залатке несавесно извршавају.
У организационом делу плана

предвиђено је спрсвођење избо~
ра за органе Народног фронта
и делегате за Трећи конгрес На
родног фронта Југослави:'е,

И ове године је предвиђено
такмичење између више. градова
наших народних република, као
и такмичење међу рејонима. оса
новним организацијама

_

Нарол-
ног фронта и лобровољним “рад
ним бритадама;

У финансијама план предвиђа
новећање просечног тланског у-
лога на 7 динара, ради већих
расхола које ће, све организа-
пије Народног фронта имати У
овој години.
Ралн бољег и живљег рада и

лакшег окупљања, све органи.
зације Народног фронта треба
да обезбеде најпотребније про-
сторије за рад,

· Учешће у изградњи Бео-
града

Због активног оно организова-
ног учешћа чланова Народног
фронта у трећој години соција~
лљистичке наградње, а да би се
испунили задаци ннвестиционог
плана ИОНО-а Београда на из-
градњи џ улепшавању нашег

главног града, план лобровољ-
ног рада предвиђа укључење Ф-
ко 80.000 _ чланова. .Народног
фронта: у добровољне радне 'бри
гаде, које ће радити на 70 важ
нијих објеката, и то ма изград-
њи станова, јавних  грађевин-
ских објеката и улица, на про
ширењу саобраћајне мреже, у-
ређењу маркова # поптумљава-
њу слободних површина, као мн
на изградњи више фискултурннх
објеката,

Поредових ралова, ралиће се
ин на:низу локалних објеката 0
ко уређења града, Кар што" су
изградња дечјих. вртића, скве~

 

    

ронта Беог
РИКАН
У свим организанијама · Народ

а 90 их је добило .

 

_ СЛОБОДА НАРОДУ!54,
сућ

   

  

ада
Лу

рова, равњака, _кодизања 128
них чесама, оправим улица нтА,
Ове године мора да шичезне

опа јурњава организација На-
родног фронта само за што ве-
ћим бројем радтих часова, а на
рочиту пажњу треба носветити

 

изградњи и довршењу преузе-
тог објекта и вредности, рада
организација н појединаца.
Радн правовременог отпочиња.

ња. добровољних радних зжшија,

треба. одмах извршити учио У

раджне бригаће, изабрати руко-

водства бригада и чета, зред-
видети управе за свако ражилн,

ште н у'марту организовати сме
тру добровољинх радних брига
ла Београда
У току године рантги стадо

но а организациопом учевршће~
њу бригада и. систематски сте
нати ин награђивати бригаде, че.

те и појединце који се највише

залажу у добровољном физвч.-

ком раду.

Помоћ соцталистичкој _

изградњи села ___

Плат у овој години мрелвиђа
много озбиљнију, квалитативни-
ју м сталнију политичку и орга
низацноно . практичну помоћ
селу, у циљу што бржег сопија-
листичког поеображага на селу.
Ралом ће бити обухваћена у-
главном села из на'ближе ОкО-
лине Београда. Одласком на се
ло објашњављће се сељашима
смисао паше социјалистичке из-
гралње, њен значај: за -бољп жи
воф сељака, а тумачиће се и ме~
ђунаролни политички логађаји,
развијаће се ковкретна агита~
ција н давати практична упут-
ства за проширење н стварање
нових земљорадничких и ралних
валруга на селу, Помагаће се и
изградња задружних домова,
културно . просветни рад на се-
лу стварањом културних лру~
штава и отварањем читаоница.
Пружаће се практична помоћ у
раду народних олбора,. Напод-
пог фронта, задруга и осталих
друштвених оргатизапија на се-
љлу, Слаће се и санитетске еки-
пе лекара и ветеринара. ради
популарисања хигијене ИН лече-
ња болесника,

План организание Народног
фронта Београда биће полељет
на тромесечне оперативне пла
пове рада, ради лакше контро.

а н праћења извршења задата
ка плапа, |“

Чланови Народног фронта. су
бројно учествовали у израдт, о.
вогодишњег плана рада, опи ће
ка још шире упознати и проди-
скутовати па својим конферен-
итјама ад примајући га као ва-
једничку обсвезу целе органи-
вације дати своје коначно. мн~
_вљење о њему. То све говори
јасно о Свестком, активном и до
бровољном преузимању обавеза
и учешћу наших радних људи
у изградњи своје сопикалистич.-
ке домовино, Јела ПЕРОВИЋ   

  
 

ог жонтреса КИМ, 13,672 члана Фронта дали су на изградњи
""шијаце "45.900 часоваувредностиод 367.000 динара
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УПУТСТВО
__ ЗАИЗБОРЧЛАНОВА ОДБОРА НАРОД-

"НОГ ФРОНТА И ДЕЛЕГАТА ЗА РЕЈОНСКЕ КОНФЕ-
_ РЕНЦИЈЕ НАРОДНОГ ФРОНТАСРБИЈЕ У БЕОГРАДУ

естогт марта ове године 0о-
држаће се у Београду 23-
бори за органе дног

—- фронта. Да би се припре-
ме за изборе и сами избори што
боље спровели и да би текли што
правилније, Извршни одбор На-
родног нта Београда прописао

"је следеће

УПУТСТВО

РЕЈОНСКА ИЗБОРНА КОМИ-
[ " СИЈА НАРОДНОГ ФРОНТА

Рејонски Извршни одбор Фрон
та изабраће из своје средине ре-
јонску изборну комисију, која
ће у сагласности са  Извршним
одбором, односно са секретарија-

| том, организовати изборну акци-
ју; припремити сва потребна у-
путства за изборе; организовати
и спроводити агитацију за све
време изборне активности.

  

)

ИЗБОРНА КОМИСИЈА

ОСНОВНЕ ОРГАНИЗАЦИЈЕ

Рејонски Извршни одбор Фрон-
та, а на предлог рејонске комиси
је има да одреди, најмање 15

_ Азна пре избора, изборне коми-
сије. за сваку изборну јединицу
(основну

_

организацију). Састав
изборне комисије: 3 члана и 3
заменика.

БИРАЧКИ ОДБОРИ ПОМОЋ-
НИ ОРГАНИ

Једна изборна јединица може
имати више изборних места. Ре-
јонске комисије по предлогу из-
"борне комисије (односно Изврш-
ног одбора основне организације,
одредиће број бирачких места за
сваву мзборну

_

јединицу по 500
бирача на једно место отприли-
ке). Свако бирачко место има
свој бирачки одбор, који одређу-
је бирачка комисија основне ор-
ганизације у сагласности за Из-
вршним одбором основне органи-

зације. У исто време одређује и
потребан број помоћних органа
(бројаче, записничаре и др.). Са-
став бирачких одбора: 3 члана и
3 помоћника.

Изборна комисија је дужна да
прати и контролише рад бирач-
ких одбора им она је. одговорна
за правилно спровођење избора.

БИРАЧКИ спискови

Основна организација закључи-
ће 1 марта текуће године упис
нових чланова. На основу закљу-

. ченог списка чланова Фронта, из-
радиће се посебни бирачки спи-
скови чланова Фронта по бирач-
ким местима.

Извршни одбор основне органи
зације, у вези са организацијом
Нарбдне омлалине, настаће да се
до 1 марта унесе у посебан спи-
сак сва омладина са подручја о-

на
основу тог списка итраде посеб-
ни спискови чланова омладине
по бирачким местима.
За официре, војне чиновнике и

' подофицире, не треба радити по-
гебпе спискове, пошто су они као

- чланови Фронта уведени већ У
основни списак члансва Фрон-

· та и у посебне спискове по би-
рачким местима.

На дан избора, водиће сепо
+ бирачким местима списак гласа-

омладине и

за сваку

_лих чланова Фронта,
војних лица, посебно

групу.

ПРОСТОРИЈЕ ЗА БИРАЧКА
МЕСТА |

Осповна организација је дужна
да се благовремено побрине за
изборне просторије.

Рејонска

с

комисија са  рејон-
"ским секретаријатом Фронта има
"претходно да обезбеди сагласност
“народних власти за школске про
сторије, кафане и др, уколико
би то било потребно.
Просторије треба на дан избо-

ћи-
· лими, слике, зеленило и др...

КАНДИДАЦИЈА

На састанку група, пре сазива
конференције чланова основне
организације Фронта, на којој ће
се извршити кандидација члано-
ва Фронта за секретаријат и за
делегате, чланови ће продиску-
товати о људима који би дошли
у обзир за кандидате, Такве би
могли чланови Фронта на канди
дационој конференцији основне
организације предлагати за кан-
дидате, не као чланове групе,
већ као заслужне и добре чла-
нове Фронта. Може се десити да
из једне групе буде предложено ,

и више кандидата што не би би-.
ло неправилно, ако би такви би-
ли познати и својим радом за-
служили да буду кандидовани и
бирани.

КАНДИДАЦИОНЕ ЛИСТЕ

Изборне комисије закључују
примање кандидата пет дана пре
избора, . |
Списак примљених кандидата

за секретаријат основне, органи-
зације им делегата 3за рејонску

конференцију треба на време да
се отштампа и на одређеним ме-

стима да се истракне (најмање

три дана пре избора). Ц

примљених кандидата за секре-
таријат основне организације м
посебно са именима "примљених

кандидата за делегате, отштампа-

ће Рејонсги одбор Фронта, по

предлогу РКФ. Оп ће се побри-

нути захартију и за штампу.

Листићи су беле и плаве боје.

На белим ће се отштампати ли-
ста кандидата за секретаријат,

а на плавим имена кандидата.за
делегате.

•
КУТИЈЕ ЗА ГЛАСАЊЕ

| Основна организација набавиће
благовремено за свако бирачко
место по две кутије за гласање.

Ма једној ће бити утврђена  ли-
ста кандидата за секретаријат, а
на другој листа кандидата за де-
легате. , у

ТЕХНИКА ГЛАСАЊА И

ИЗБОРИ КАНДИДАТА

Бирач, пошто се  легитимише
(чланском картом, потврдом), м
пошто се утврди да има право
да гласа, добија од једног члана.
изборне комисије  (претседника
бирачког одбора) два  гласачка
листића: бели са именима прим-
"љених кандидата за секретаријат
и плави са именима примљених

кандидата .за делегате.

По пријему листића, бирач тај-
но прецртава име кандидата ко-
та не жели да гласа. Потом са-
вија листиће и у одређене кути-
је гласа.

Ако је бирач неписмен, може
повести са собом писмено лице,
које ће му помоћи око гласања.
Један од чланова изборне коми

сије (претседник бирачког одбо-
ра) објасниће бирачу поступак
тласања, приликом предаје ли-
стића.

- Чланови Фронта  легитимисаће
се чланским картама а омладлна

потврдама своје омладинске ор-
ганизације,

Добро би било, да се на састан-
цима група члановима Фронта
објасни техника гласања, прили~
ком упозназања чланова Фронта
са именима примљених канди-
дата. к "

Избори трају од 7 до 19 часова
непрекидно.

ПОТВРДА О ИЗБОРУ КАН-
ДИДАТА

„По евршеном гласању. изборна
комисија ће утврдити колико је
који кандидат добио гласова и
према броју гласова  одредиће
који су кандидати изабрани.

По овоме, рејонска комисија
одмах извештава рејонски одбор
Фронта о резултату избора. За-
тим ће изабраним кандидатима
издати пстврду о избору.

На одређеном месту по избору
треба истаћи резултат избора, да
би се чланство упознало с тим.

БРОЈ ЧЛАНОВА СЕКРЕТА-
РИЈАТА И БРОЈ ДЕЛЕГАТА

За секретаријат основне органи-
Зације бира се од 9—11 чланова.
Број делегата зависи од укуп-

ног броја чланова Фронта основ-
не организације. На сваких 50
чланова, бира се за рејонску кол
ференцију по један делегат.

САСТАНАК ИЗБОРНИХ
КОМИСИЈА

„Одмах: по образовању изборних
комисија, одржаће се састанак
свих чланова. На овом ће састан.-

ку Рејонска комисија Фронта 06-

јаснити члановима технику избо-
ра, да би се она у потпуности
правилно спревела,

ИЗБОР. РЕЈОНСКОГ ОДБОРА

НАРОДНОГ ФРОНТА И ДЕ-

ЛЕГАТА '

На рејонској конференцији де-

легата Народног фронта, а за из-

бор чланова одбора и делегата,

изабраће се кандидациони одбор.

Кандидациони одбор предло-

жиће потребан број кандидата за

чланове рејонског одбора Народ-

ног фронта м за делегате градске

конференције Народног фронта и

за Конгрес нФ' Југослањије.

Делегати ће тајним гласањем

бирати одређени број кандидата

од предложених. Ако би бирач

желео да бира неког члана Фрон

та, кога кандидациони одбор ни-

је предложио може такво лице

својом руком исписати. Имена о-

них кандидата, које не жели да

бира, бирач ће једноставнопре-

цртати и листу предати.

  

„Народни фронт Југославије јесте таква масовна
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; Пред Ш конгрес Народног фр

| у рошле; 1948 године, друге

године Петогодишњег пла

|| на одвијало се такмиче-

ње организација Народ,

. ног фронта главних градова: на-

ше земље, У том такмичењу ор-

ганизације

_

Народног, фронта

Скопља, Сарајева, Титограда,
Загреба, Љубљане и Београда
постигле су одличне резултате.

Најбоље резултате постигла је

организација ародног фронта

града Скопља, која је у току

године два пута освајала пре-
лазну заставицу, а на крају го-
дине освојила ве заставицу Из-

вршног одбора Савезног одбора

Народног фронта Југославије по
трећи пут и то у трајно власни-
штво, за набоље резултате по.

стигнуте у читавом

–

перноду

прошлогодишњег

_

међуградског
такмичења.

 

Та бољу диска но плелеборвни понелијана
» +

' ве основне

_

организације
' Народног фронта Бео-

града врше живе припреме
| за избор за органе Народ-
ног фронта, који ће се одржа-

ти 6 марта ове године, Да ба
се ове припреме што боље раз-
вијале, направљен је одмах на
почетку |предизборне

_

кампање
план рада до избора. То том
плану. предвиђени су, између о-
сталог, састанци група и пре.

дизборне конференције по 9.
оргашизацијама.

_

ПоСНОВНИМ
свим рејонима одржани су са-
станци

_

група, који су. углав-

ном добро организовани. У не-
ким рејонима је подбачено у
поглену посете на тим састан-
цима, али су дискусије већином
биле добре и корисне.
Од 10 фебруара почело се по

свим рејонима са одржавањем
· предизборних конференција по о-

сновним“ организацијама. На тим
конференцијама дат је реферат о
раду одговарајуће основне орга-
низаци;е у 1948 години и
рала те срганази за 1949

дану. После реферата вођена је
дискусија. |
Ако би се извршио један кра-

так општи преглед тих конферен-

цаја, за које се може рећи да су
прилично успеле; наишло би се
на џиз добрих, али и на низ не-
правилних и лоших ствари.
Тако је, углавном

_

реферат

скоро свугде био добро и Фри.

жљиво припремљен. Било је ре-
ферата који, поред свог високог

„ квалитета, нису обухватили ло.-
вољно значај избора и план ра-
да за 1949 годину.
Много већих недостатака би-

ло је у дискусији. Тако се у не
ким основним организацијама, на
пример у Четвртој основној ор-
ганизацији Народног фронта Дру
гог рејона, водила нека општа
дискусија, у којој је непрестано

фразама подвлачен значај Народ
ног фронта, значај Петогоди-
шњег плана, значај социјализма,
без иједне конкретне речи ту, из
живота те основне организације,
тако да се добијао утисак да су
дискутанти неки људи који су
случајно ту залутали, а не живе
у тој основној организацији и не
мају никакве везе с њом. Насу-
прот таквој некопкретној и прав
зној дискусији, пуној фраза, би-
ло је одличних дискусија као, на
пример у Двадесетосмој основној

ганинизацији Наредног фронта
Трећег рејона. Ту су чланови
Фронта говорили конкретно о сво
јим пропустима у протеклој годи
ни, узимали обавезе за рад у
1949 години, говорили 0 својим
личним проблемима, о борби са
непријатељем на територији њи-
хове основне организације, О по.
моћи народним властима и назу
других свакодневних проблема,
Поред недостатака у рефера-

тима и дискусијама, па овимкон
ференцијама се показао још је.
дан велики, врло важан, ако не
и најважнији недостатак — ор-
ганизовање самих конференција.
Пре свега, скоро ниједна конфе-
ренција није почела на време, не
ке су почињале с пола сата а
неке и са читав сат закашњења.
То је проузроковало да. велики
број чланова Народног фронта
напусти конференцију. после че-
кања на почетак по више од по.
ла сата. Затим, конференције су
се одржавале у веома малим про
стортјама. које нису биле у ста.
њу на приме више од 300 ло 400
људи, а готово свака основна ор
ганизација у Београду броји око

   
  

  

,
И ове године такмичиће се

главни градови наших републи-

ка по разним гранама делатно-

сти Народног фронта. Како то.

такмичење још није почело- ор

ганизација

_

Народног фронта

Скоља — прошлогодишњи 10-

бедник такмичења — позвала је

на такмичење, у част Трећег
конгреса Народног фронта Југо

славије, све организације Фрон-

та главних градова наших репу.
блика.

Тај предлог такмичења обу-
хвата следеће тачке:

1. Организационо учвршћење:
ко ће боље организационо учвр-
стити, фронтовске организације;
даље их омасовити; потпуно сре

дити финансиско пословање у

основним, рејонскими градским

одборима Народног фронта.
току такмичења помоћи и оста-

1.000, па и преко 1.000 чланова,

У неким просторијама није мо-
гло да се смести ни сто људи.
Атитација је скоро свугде добро
успела, на конференције је, низу.
зев неколико случајева, долазио
добар број чланова Народног
фронта. Али су се често многи
због недостатка места, враћали
жућама. Таквих случајева било
је највише у Трећем рејону.
Једно од најважнијих питања

које је' расправљано у дискуси.~
ји, било је питање добровољног
рада у 1949 години. ·На скоро
свим конференцијама узимане су
личне обавезе за добровољни
рад у 1949 години, Али је и ту
било неправилности. Тако се го.
тово на свим конференцијама о-
основних оргапизација Народног
фронта Другог рејона десило ла
је напре изнесена једна цифра
обавезе добровољних радних ча.-
сова у 1949 години, па је после
та цифра одједанпут повећана,
често : "ет хиља.
па ча | тако ре.

чено у рејонском ,
ру Фронта". То је било потпуно

неправилно, Ако је већ читав ре
јонски план добровољних радних
часова, с обзиром на велике ин.

вестиције, повећан, па 'е потреб.

но повећати и број часова сваке
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Кућни саветипи њихова
лелатност

осле доношења одлуке На-
родног одбора града Бео-
града приступило се осни-
вању кућних савета У
свим београдским станбе-

ним зградама које треба да их
имају. Иако је већ прошло ви-
ше од две недеље од дана доно-
шења одлука о њиховом оснива-~
њу, у великом броју зграда кућ-
ни савети још нису основани, а
у многим организацијама Народ“
ног фронта не постоје сређени
записници о одржаним изборима
њиховог руководства.
Кућни савети треба да одигра-

ју важну улогу у решавању стан-
бепог питања, једног од најбол-
нијих питања у животу нашег
града. Њихови су задаци да до-
крајче запуштеност, несавестан
п немаран однос према станбеним.
зградама, да у њима створе
здравствене и културне услове
који одговарају нашој друштве-
ној стварности. Кроз кућне саве-
те треба да се најшире масе ан-
гажују на помоћи народним вла-
стама у циљу правилног уређе-
ња станбеног односа, брижљиви-
јегт одржавања и коришћења стан
бених зграда и контроле над ра-
дом станбених органа, кућевла“
сника и станара. '
Кућни савета треба да помог-

ну народној власти у решавању
ситних, свакодневних, питања из
којих могу да израсту, ако се
благовремено не реше, тешки по-
ремећаји а проблеми. Они ће из-
вршити свој задатак ако, држећи
се постојећих законских прописа,
решавају самоиницијативно нај-
већи део кварова и недостатака
у својим зградама, у заједничком
договору органа управљања згра-
лом или кућевласника и станара,
Неопходно је да кућни савгти
буду у сталној веза са рејонским
повереништвом за станове, које
треба да их помаже и усвоје њи- ·
хове · корисне
стије,

предлоге и суге-

а

организација у
којој се Комунистичка партија Југославије, да би успешно могла испуња-
вати своју рпуководећу улогу, учи од ралних маса, слуша њихов: глас“ при
одређивању своје политике и својих конкретних задатака, и у којој зато

сти своје политике“.

Комунистичка партија има најмасовнији инструменат контроле правилно-
(Програм Комунистичке партије Југославије)

лим масовним организацијама У
њиховом учвршћењу; одржати

што више добрих предизборних
конференција; правилно спрове-
сти изборе ш извести на бирали
ште све чланове Фронта,

2. Идеолошко - васпитни рад:

која ће организација формирати

више вечерњих курсева, кружо-

ка и читалачких група и њима

обухватити више чланова На-
родног фронта ко ће одржати
више предавања на Народном
универзитету; ко ће боље оспо-
.собити предавачки ЈЕ пропаган-

дистички кадар. 7

3. Акција село-град: која ћ

организација

_

више помоћи. у

формирању и јачању земљорад-

ничких задруга; узети више се-

ла под патронат; учинити више

посета селима; више помоћи из-

градњу задружних домова; да-

основне органчзације, онда се

'то није смело тако једноставно

саопштити, "него је требало прет
ходно члановима Фронта политич
ки објаснита потребу тог повећа
ња, јер се ради о добровољном

раду. . А
Док је у Другом рејону било

таквих случајева изненадног по-
већавања плана добровољног ра-
да по. некој „директиви“, дот,е
је у Трећем регону у неким >
сновним

~

организацијама

–

дошле
до повећавања плана од страно
самих чланова Фронта. Тако је У
Двадесет осмој основној органи.
зација Трећег рејона пао пред-

· лог да се уместо 20.000 радних
часова, колико је износила оба-
веза, подигне обавеза на 26.000
радних часова. Из дискусије се
видело да сви присутни чланови
Фронта пристају на то повећање
и кад је ствар била решена, у-
стао је претседњик те основне
организације и почео да говори
како не би требало повећавати
већ узету обавезу, како је и то

доста, оп зна како је ланске го.

дине тешко ишло (а њетова 0.

сновна. организација знатно је
премашила прошлогодишњу ода-
везу), како је доста и 20.000 ча-
сова и ту треба доста да се ра-
ди. Овакав опортунистички став

   

      

 

Да би кућни савети могли да
дају у свом раду све што се од
њих очекује потребно је, пре све-
га, да се правилно организују. У
њиховом руководству треба да
буду људи који ће знати да обу-
хвате својим радом •што већи

број станара, да свакога од њих
ангажују на послу који му одго-
вара и за који има склоности.
За рад:кућних савета влада ме-
ђу станарима велико интересова-
ње. Баш зато у њима узимају у-
чешћа и људи који иначе мало
раде или уопште не раде у основ

ној организацији Народног фрон-
та. Међу њима има и заосталих
људи н учаурених у своје личне,
ситне, бриге. Стога се, с једне
стране, кућним саветима даје мо-
гућност ла конструктивним ра-
дом обухвате врло велики број
станара, чија се делатност у ор-
ганизацији Народног фронта сво-
ди на плаћање чланарине, а с
друге стране повереник кућног
савета и остало руководство тре~
ба будно да пазе на могућа скре-
тања и да усмерују његову де-
латност у правилном правцу. Не
сме се догађати, као на заседању
кућног савета у Доситијевој у-
лици број 43. да се дискусија
претвори у свађу, да сваки ста-
нар жучно износи своје личне
станбене проблеме, а у томе пред
њачи сам повереник. До неспора-~
зума на заседању овог кућног
савета дошло је највише због по-
грешног схватања да је кућни
савет као нека извршна власт, ко“
ја може да дела независно од
рејонских станбених органа.
После избора руководства и

прегледа целе зграде, кућни са-
вет треба да попише кварове, не-
достатке и проблеме и да нача~
ни план рада за месец дана. Пла-
нове треба расподелити на гру-
пе а за њихово извршење моба-
лисати све станаре. Има кућних
савета који су правилно схвати-
ли а поставили своје задатке и
пришли њиховом извршењу. Кућ
ви савет у улици Седмог јула 36.
са преко двадесет станова, са-
ставио је, на пример, план рада
и дао низ корисних предлога у-~
прави станбених зграда. Добро
ради пи кућни савет у Охридско)
улици бро: 2. У овој згради, ко
ја има преко пет спратова. већ

дуго не ради лифт, иако су за ње

| Нородни фронт Беогродо прихватио Је 10388
но токмичење Народног фронта

„што бољим резултатима, ми

  
   

   

   

       

     

       

   

     

  
  

  

 

  

(копљо
ти више приредаба, књига и 0-

сталог материјала селу.
| и

Градски одбор Народног фроц |

та Скопља предложио је Саве,

зном одбору Народног фронт

Југославије да одрели комисију

која ће утврдити резултате и

место У коме ће комисија ра.

ДИТИ.
| :

На недавно одржаној седни-

ци Извршног одбора Народног |

ронта Београда прихваћен је

овај предлог такмичења, са из.

весним допунама, '

Чланови Народног фронта Бе,

сррада узеће и у овом такмиче.

њу масовног учешћа, како би

Конгрес Народног фронта Југо.

славије, који се одржава а-

прила у Београду, дочекали са.

претседника основне ортаниваци.
је зауставио је неколицину, ала
су они упорнији ипак успели да

се повећа обавеза на 26.000.
Како ће се крајем

_

фебруара
одржати поново предизборне ков=
ференције по основним организа“

цијама, одбори основних органа,
зација треба да се труде да у-
клоне све ове недостатке који су
се пспољили приликом одржава

ња првих предизборних конферен

ција. Пре свега, треба добро

спровести агитацију, обавестити |
Учакога. истаћи плакате о прет-

стојећим конферепцијама. Акта-—

ва агитатора треба ла појачају

свој рад. Руковолства остовних.
организација треба да обезбеде

веће просторије „за одржавање =
конференција, како би тим вео.

ма важним, последњим ·предаз.
борним конференцијама, прису.
ствовао што већи број чланова
Народног фронта, Рејонске коми

сије, које амају дужност да по.

мажу одборе основних

_

органил

запија у организовању а при ~

преми предизборних конференцње

ја, треба овога пута да пруже.

много више помоћи, како би се

заиста обезбедило да те конфе-

ренције буду што боље.

гово оспособљавање потребне вр-
ло мале оправккћ. Када је кућни
савет скренуосна; то пажњу ку-

ћевласнику Роми Марићу, (ов

 

рекао да нема за оправку у

нако има. још једну петостр
вицу, а да раде сами станабио
шта 'хоће. Кућни савет је При-
хватио тај савет кућевласника и
самоиницијативно предложио По-
вереништву станова Четвртог ре-
јона да сам обезбеди материјал |
и радну снагу за оправку лифта
на терст власника, Овај пред-
лог, који одговара п законским

прописима, прихваћен је као ко-
ристан а позитиван, Напротив,
кућни савет у Трнској улици 21,
многа: питања је решио кроз ко“
расну сарадњу кућевласника #
станара. Неке кварове ће опре
вити о свом трошку кућевласник,
а неке станари.

У раду кућних савета решава» |
ју се многа питања која су годи-
нама изгледала нерешива и за.

горчавала живот станара. Кућни |
савет ва Косанчићевог Венцуо
број 2 пронашао је, на пример,
да се парно грејање, које није ра
дило седам година, може малим

оправкама оспособити. Исто та»
ко дао је предлог за увођење е-
лектричне инсталације у подру-
му.
Има и кућних савета чији чла-

нови сматрају да је довољно да
се састану, да закључе шта тре|
ба учинити и да поднесу о томе
писмени захтев повереништву
Таквим радом кућни савети 08
изгубили сваку сврху свога по
стојања, а повереништво за ста“

нове претрпало би се низом Сит“
них и непотребних задатака. КУП
ни савет у Страхинића Бана уле
ци број 65, на пример, био је То _ |
лико неактиван да. је дозволио
да 20 дана леже степенице К08
су се срушиле јер зграда про
кишњава да се станари

 

преко

њих спотичу и прелазе са даске
на даску. Тек на интервенцију
инспекције

|

Првог рејона,
квар је отклоњев. 2
· Основне организације Народ“
ног фронта треба да пруже 57"
ву помоћ кућним саветима у Њ8"
ховим свакодневним задацима. ОД
тога колико се оне заузму за 00
ганизашију и деловање кућних
„савета зависи, умногоме, ЊИХОВ
правилан рад. "Д 



 

Обезбедимо
учешће свих .

омладинаца на
предвојничкој

обуци
редвојничка обука емла-

дине, која се већ неко-
лико месеци изводи по

- наставним центрима а У
школама у Београду, и поред

тога што је по својој органи-
зацији нова, показала је углаз-
ном добре резултате, али и .не.
ке недостатке који се морају
отклошати да би се настава
што. успешније обављала. Кед
шаше Омладине постоји огром-
но интересовање за овлађив)-
ње војним знањима што се

види по добром успеху у мо.

гим центрима»
Главни проблем свих настав-

них центара је нередован до-
лазак омладинаца на часове 0.
буке. Ретки су и скоро не по-
стоје центри у којима долази
сва омладина. За слабу еви-
денцију омладинаца који су о-
бавезни да иду на обуку, сно.
се главну Одговорност управе
предузећа и установа које, по-
ред тора, и не контролишу да
ли омладинци редовно одлазе

на обуку, не извештавају на.
ставне центре о тачном број-
ном стању, о променама ни то.
ме слично, Често се дешава да
управе предузећа пошаљу не-
реалне спискове, Тако да се
никада не може знати тачно
бројно стање омладинаца, У
неким предузећима задржавају
се омладинци на разним 10.
словима за време обуке. Упра-
ве предузећа не схватају да се
ни један омладинац за време

обуке не може задржати НИ
под каквим изговором у пре-
дузећу, Навешћемо само неке
већа предузећа - у којима је
слаба евиденција омладине и
из којих нередовно долазе 0-
младинци на часове. То су
»Октобарска слобода«, Бродо-
градилиште Чукарица, »Змај«
»Икарус«, Нови Београд, Ло.
жионица, »југоштампа«, _>Ни-
кола Тесла« и низ других пре-
дузећа. У погледу учешћа 9.

младине, најслабији је Шести

рејон.
Дужност је свих управа пре-

дузећа и установа да, уз ак-
тивну подршку Омладинскиу
организација, обезбеде потпу-
ну контролу похађања часовг
од стране омладинаца и да у-

споставе тачну евиденцију свих

о тадинаца који су Обавезни
да иду на часове обуке. До-
садашња немарност не може
се оправдатии не сме се поно-
вити, Омладинске организаци-
је имају за задатак да са сво.

је стране утичу на све омла-
динце који су обавезни да иду

на предвојничку обуку, да ре-
довно похађају часове.
Нередовно одржавање поли-

тичке наставе штети умногоме
правилвом политичком објаш-
њавању значаја  предвојничке
обуке омладинцима. Наставни~
ци за политичке часове у мно-
гим центрима не долазе редов-
но због велике преоптерећено.
сти својим послом или Ару-
штвеним задужењима, а и због
сопствене неодговорности, Ја-
сно је да се не може замисли–
ти правилно одвијање нред-
„војничке обуке без политичке
наставе, Због тога наставнике
За политичке часове треба ра-
стеретити свих сувишних дру-
штвених задужења, омогући-
ти им да се што боље спреме
за часове. Командни кадар за
војну стручну настану ИСРО Фа-
ко треба растеретити свих 9-
сталих задужења, да би могли
да се што боље спреме за та-
ставу и да би се по свим цен-
трима побољшао квалитет на.

ставе, Политичка настава се.не

одржава редовно у многим

центрима, као, на пример, у

Мешовитој учитељској школи

у Трећем рејону, и у Другом,

Трећем и Четвртом центру у

Шестом рејону.
Отклањањем Ових  педоста-

така, а нарочито слабе еви-

денције омладине, омогућиће

се бољи рад наставних цента-

ра и још бољи успеси у пред-

војничкој обуци.
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Милева Шавловић, ради у „Ста-

љинграду“ на 12 разбоја, испуни-

ла је свој двомесечни план де

29 јануара

већини Текстилних нре-

дузећа у Београду, која

су ее барила са много
тешкоћа, испуњени су У

току прошле године производ-
· ни планови пре рока. У трећој
години Плана, текстилна пре-
дузећа су добила повишен про
изводни задатак и ушла у но.
ву годину са много већим ис-
куствима у организацији рада

и такмичења. Једна од слабо-
сти неких текстилних предузе-
ћа, у току прошле године, би-
ла је недовољна брига за бо-
љи квалитет производа, недо-
вољна борба за бољу контро-
лу произведених артикала. На

почетку ове године у многим
предузећима постављене су ко.
мисије за контролу квалитета
производа, које је требало да

онемогуће производњу робе
лошег квалитета. Неравномер-
ност у испуњењу плана у по-
јединим месецима и тромесеч-
јима била је, такође. јелна ол
грешака прошлогодишњег ра-
да.
Одмах на почетку године п

текстилним предузећима отпо-
чела је (борба за испуњење
дневних, декалних и месечних
планова: Закључци многих са-
ветовања указали су ла је си-
стематска борба за испуњење

плана у току целе године један
од најважнијих задатака син-

дикалних организација.
Најбоље резултате у испу-

њењу млана у месецу јануару
показало је предузеће „Парти-

занка“ које је испунило месе.
чни план количинаки за 108,
а финансиски за 101,3%6. М по-
ред овог успеха, може се кон-
статовати да квалитет произ-
вода у току јануара месеца ни.
је био добар. Контрола квали-
тета произведене робе није
лобро функционисала. Синди-
кална подружница, са своје

стране, није била довољно У-
порна и борбена да заоштри
нитање квалитета. Тако, на
пример, у једној продавници у
Четвртом рејоњу враћено је 70
нари женских чарата због де-
фекта. Оваквих чримера има
неколике.

Јемна од сжабоечи овог мре-
дузећа је ми у томе што још
није установљена добра еви-
денција такмичења, због чега

се не може спровести контрола
извршавања тримљених 'обаве-
за и не може у Мотшуности
развмахнући сениалистичко
такмичење, Један од главних

задатака синдикалне организа-
ције овог предузећа је да, по-

ред отклањања других недо-
статака у раду заоштри још

више питање квалитета прошз-

вода м побољша евиженцију

такмичења.

Предузеће „Октобарска сло.
бода“ псњупило је месечни мро-

изводни тлан са 101%, захва-

љујући новој организацији ра-

да, Увођењу бригадног систе-

ма. У овом предузећу узета је
обавеза да се ло 8 марта еви

радници и раднице ебухвате у
бригажни систем. У мојединим

  нишањење из етојећег става са) насљоном

тј ре'т ог.

 

· Испуњење месечног плана
У ТЕКСТИЛНИМ ПРЕДУЗЕЋИМА
бригадама током јануара ме-
сеца почео је да опада квали-

тет, због чега комисије за ква-

литет производа морају да по-

јачају контролу.

Евиденција такмичења није
још у потпуности спроведена,
нема дневних резултата сваког

појединачног радника. Нарав.

но да због слабе евиденције не
може да се изврши контрола
извршавања такмичарских оба-
веза.

Ово предузеће је показало
да и поред оскудице у радној

снази прозводни план може да

се изврши ако се успостави но

ва организација посла и уведе
бригадни систем рада. Захва-

љујући реорганизацији посла,
која је извршена половином
јануара. у „Октобарској слобо-

ди“ не стоји више ни један
разбој, док: је раније просечно

дневно стајало око 40 разбоја,
Предузеће „Стаљинград“ нис-

тунило је свој месечни план У

јануару месецу за 100,30/6. Бри»
гадни еистем рада допринео је
успеху сототг прелузећа. У „Ста

љинграду“ данас има 61 брш-

гада. Крајем прошле године

извршена је реорганизација У

овом предузећу, спроведено је
правилније награђивање рад-

ника и правилно постављена

Радна дисциплина се у првом

месецу ове године знатно по-

бољшала. Док је прошле годи-
не просечно месечно изгубље-

но око 15.000 радних часова; У

јануару је изгубљено око 4000.

Наравно, то не значи да У
„Стаљинграду“ више не посто-

ји проблем побољшања радне

дисциплине.

Евиденција дневног учинка

свакога радника је врло добра.

Очигледна агитација је стпрове.

дена по свим одељењима. Сва-

кодневно сваки радник може

да види да ли је извршиооба-

везу и колико је зарадио. До-

бра евиденција је омогућила

и боље и организовањије так-

мичење између радника.

Управа предузећа је омогу-

ћила развијање производних

мланова на,;појежиначна радња
места. Има многих покмера ве.

диаке _ивицијативе код ноједњ-

них радника за извршење и

премашење месечног плана на

свом радном месту. Радница

Милева Павловић, која радм

на 12 разбоја, исљунила је план

за јануар месец за 18 дана и

обавезала се да свој фебруар-

ски млан изврши до краца ла

нуара. Она је своју обавезу

извршила до 29 јануара. Рад-

ница Станислава Бајић ради и-

сте на 12 разбоја и испунила

је план за јануар месец за 19

лана. Ови примери показују

"колике се развијањем промз-

водног плана постиже самонни

цијатива код појединог радни“

ка за премашење плана.

Завод за израду војне одеће

извршио је нлан у јануару ме-
вецу свега за 95%•. Крајем про-

шле године и почетком јануара

месеца заоштрена је борба за

квалитет производа и појачана

контрола квалитета робе од

стране комисија. Свој прошло-

грдишњи тлан Завод је испу-

нио за 1359, ажи је квалитет

поонизвелене робе био понекад
иљаиинистњтитнсика

  

 

 

толини Летеолеткже

у пре-Станислава Бајић, ткаља

дузећу „Стаљинград“, ради на 12

разбоја, испунила је месечни

план у јануару за 15 дана

же. Због тога је у нрвом ме-

сецу, треће планске године,

заоштрена борба за квалитет.

Завод има добро организоване

бритаде које се пре почетка

_ рада свакодневно саветују.

 

СЛАБА ОРГАНИЗАЦИЈА ПЕРСОНАЛНЕ
СЛУЖБЕ И НЕБРИТА ЗА ЉУДЕ —

основни узрок велике флуктуације радника у Градском саобраћајном предузећу

орба за сталност радне сна~

те у нашој привреди не-

могућа је без свакодневне

бриге за људе, без стал-

ног и упорног старања на ства-

рању бољих услова рада, без ори-

те о њиховом правилном разме-

штају и награђивању. Све ово је

саставни део борбе за извршење

нашег Петогодишњег плана, за

изградњу социјализма и стварање

срећније сутрашњице. Овај о

сновни задатак у борби за План

већина привредних руководилаца

схватила је правилно и са својим

радним колективима свакодневно

доприноси да грешака по том

питању буде што мање.

Правилно извршавање ових за-

датака пада у првом реду на пер-

соналне службе предузећа и у-

станова. Од доброг рада и пра-

вилно организоване персоналне

службе у предузећу умногоме

зависи хоће ли на време бити за-

пажене разне неправилности и

штетне појаве недисциплине, и-

зостанака са посла, великот бро-

ја обољења радника итд. Све ове

појаве персонална служба треба

свакодневно да уочава, да врши

анализу м да тражи узроке и-

стих, да би се могле предузети

конкретне мере и појачати поли-.

тички рад ради отклањања ових

недостатака..

Међутим, низ чињеница говори

о томе, да питање организације

рада персоналне службе у Град-

ском саобраћајном предузећу ни-

је овако схваћено и да је биле

крупних недостатака због којих

персонална служба није одтово-

рила евоме задатку, а то се нега-

тивно одразило у раду читавог

предузећа и у правилном одви-

јању јавног градског саобраћаја

у Београду.

У току 1988 године од укупно

упослених радника и службени-

ка 35%, напустило је Градско сао-

браћајно предузеће тј. више од

Једне "трећине упослених. Од зе

та предузећу је отказало 20%, а

предузеће је отнустило 159, рад

ника и службеника, Када се у-

зме у обзир да је Градско сао-

бранајно предузеће велико им да

има велики број упослених, онда

је јасно колика је ова цифра, и

да би о томе требало озбиљно да

размисли у првом реду руковод-

ство предузећа.

Испитивањем узрока, због којих

је дошло до овако велике флук-

туације радника у Градском сао-

браћајном предузењу, установиле

се да персонална служба не функ

ционише добро и да је збег не-

организованог и неодговорног ра-

да исте проузроковано још низ

других недостатака У предузећу,

а све се то одразиљо у небризи

за људе, што је углавном и про-

узроковало напуштање предузе-

ћа од стране радника.

У персоналном отсеку Градског

саобраћајног предузећа није пе»

свећена скоро никаква пажња е-

виденцији, нити је она схваљена

као основно средство за правил=

но и оперативно руковођење. И-

ако у истом отсеку ради 10 слу-

жбеника, а персонални референт

има и помоћника, опет је обична

ствар да се подаци о бројном

стање не слажу, да план кадро.

ва не одговара стварним нотре-

бама појединих служби и одс-

љења итд. Тако је по плану ка-

дрова Грађевинског отсека пред“

виђено поред постојећих, још 10

калдрмџија, 10 електро-монтера и

2 заваривача. Овај број људи тре-

бало је да се оспособи кроз тро-

месечни курс, о чему је писмено

обавештен персонални отсек, па

ипак персонални референт не зив

да су ови људи уопште потребни.

По плану саобраћајног отсека, за

постојећа возила у 1949 години

мотребно је још 40 кочничара, а

по плану персоналног отсека ни-

је потребан ни један

—

кочничар.

Кондуктера је потребно још 226

мо плану отсека саобраћаја, а по

плану персоналног отсека свега

100. Дана 3 Јанура 1949 године пер-

сонални отсек имао је на списку

34 ученика у привреди више не-

го што показују дневни извешта-

ји појединих одељења. Испитива-

њем узрока неслагања ових по-

датака утврђено је да је известан

број ученика напустио предузеће,

а да уговори још нису раскинути

и води се у евиденцији ученика.

Тако је Петар Михаиловић на-

пустио предузеће 3 маја 1948 го-

дине, Момчило Станковић 28 ју“

на 1948, Милош Митровић 16 ју-

ла 1945 а са истим ученицима још

нису раскинути уговори.

Када се има у виду овако сла-

ба евиденција и остало админи-

стративно пословање персоналног

отсека, онда је Јасно да персонал-

ни отсек не може извршити ни

друге задатке око правилног раз-

мештаја постојећих кадрова и уз-

дизања нових. Тако ученици на

изучавању столарског заната ра-

де у производњи ма штету на

ставног програма школе, због не-

достатка стручних кадрова за из-

вршење производног задатка сто-

ларске радионице, док на другој

страни у горњем трамвајеком де-

ноу У ноћној смени радим једач

столар, сарач и етаклорезац у то-

ку целе ноћи од један до 2 ча-

еа, уместо да се еви пребаце У

радионице, а да дежурни мајсто-

ри столари, сарач м етаклорезац

који раде У нођној партији део-

њег депоа, но нотреби вјаше о

правке и у горњем депоу. Исто

тако ни број жена-чистачица ни-

је сразмеран ни правилно распо-

ређен према броју возила у по-

јединим таражама м депоима.

Најчешћи је случај да ее зака-

тињење или пнеизлазак возила у

саобраћај правда недостатком жа-

дрова, кочничара, док у админи-

страцији РСП ради 23 кондуктера

и 10 старих и искусних кочнича-

ра потпуно здравих и способних

за саобраћајну службу. У ауте-

гаражи. евиденцију води један е-

лектричар, док у исто време пре-

дузеће нема довољно електричара

за вршење оправкм на возилима.

Услед недовољног броја сао-

браћајног особља, и због великот

процента боловања службеника

(а до чега је дошло услед наве-

дених и других разлога), преду-

зеће уместо да се мозабави овим

питањима им испита узроке одла-

ска радника из предузећа, слабе

диециплине и великог броја 6о~

ловања, уместо да решава ова Ро-

рућа питања конкретним мерама,

пришло је лакшем начину реша-

вања овог проблема тј. недоста-

так особља решаван је прековре-

меним радом. Тако је само од

21 новембра до 20 децембра 1948

тодине по 16 часова дневно ра-

дило 447 саобраћајних службени-

ка. У дане недељног одмора ра-

дило је 60 саобраћајних службе-

ника по 16 часова дневно. У ме-

сецу новембру Градско саобра-

ћајно

_

предузеће  утрошило је

31.809 прековремених часова. За

8 дана у месецу децембру 1948 то-

дине радило је по 15 часова

21,29, саобраћајних службеника,

а у слободан дан по 8 часова ра-

дило је 60,4%% службеника. Ова

' су само неколико примера о пре.

ковременом раду од 16 часбва

дневно и раду у слободан дан, а-

ли рад од 18 до 14 часова дневно  

за персоналног референта била је

нормална појава. Сасвим је јасно

да се на овакав начин није могло

решити питање радне емаге, већ

је напротив велики прековреме-

ни рад, а нарочито женске радне

снаге, довео до повећања обо~

љења и на тај начим добио се

обрнути, нежељени резултат.

поред овога, био је крупан ме-

достатак и те што се у нреду-

зећу мало водило рачуна о пра-

вилном награђивању радника и

саобраћајмог особља. Тако, збор

слабе евиденције и бирократског

односа према потребама и трави-

ма радника, није дошло до пра-

вилне примене Уредбе о платама

и додацима  шофера им њихових

помоћника, "Као ни правилника

ИОНО-а е награђивању шофера м

механичара за одржавање и не-

искључивање возила из саобра-

ваја. У читавој 1948 години није

жобио маграду ми један шофер

аутобуса по правилнику МОоНноО-а,

јер наводно нису мепунили уело-

ве, док је на трдлејбусшма за це-

лу годину награђен 61 шефер ед

1,25 до 1.044 динара. Колико је пи-

тање стимулирања

_

саобраћајног

особља било споредно, види се по

томе, што награде за уштеду го-

рива у 1948 години нису уопште

даване, дош је у 1547 тодини за

уштеду горива маграђено 87 ше-

фера од 3,5—2615 динара, ште

просечне, за целу годину, ма јеж-

ног награђеног долази 95 димара.

Место тако, кочничари м кондук-

терм ша трамвајима ихжаћени су

подједнако за рад на свим зљини-

јама, мако рад и одговорност мм-

су једнакм, јер има стрмих мру-

га, кав например број 2 м бреј

106, где је потребна стална ш мно-

то већа опрезност нето ма оета-

лим. Због такве уравниловке зе-

жине мосла, догађано ее да изве-

сни кочничари м кондуктерм на-

мерно закашњавају на мосао, са-

мо да не би ишли ма линије где

је рад наморнији, јер је мжата

била мста као м ша осталим »и-

нијама. Било је елучајева да се

залагањем стручних радника У

гредузећу оквалификују м семо-

собе за вршење омравке трамвај-

ских кола неквалификовани рад-

ници. Међутим, некм ед ових рад-

ника нанустили ебу нредузеће

збег вота пгво је еморо решавано

шовећање њихових пиата у везм

ноститнутих устеха у раду м

 

иредлета руковедисца одељења,

Сви ови предлози за извесна по-+

бољшања плата заслужним рад-

ницима требало је да прођу кроз

велику и компликовану процеду= +

Ру персоналног отсека.

Ови недостаци допринели су то-

ме, да је добар део старих струч-

них радника мапустио предузе-

ће. Због тога се многи радници

који су дошли у ово предузеће

нису дуго задржали, већ су га

напустили,м отишли у друга. пре-

дузећа. Ово је такође утицало да

код извесног броја радника осла-

би радна дисциплина. Колико је

била слаба борба против разних

неправилности које су долазиле

од стране извесних радника и

службеника види се но томе, што

је неко због учињене грешке

или пропуста имао да буде ка-

жњен новчано или меком другом

казном, предаван у мадлежност и

решавање правном етсеку и више

се за то мико мије мнтересовао,

а нравни етсек У мајвише слу-

чајева окончавао је еве мредме-

те м доносио одлуке о кажња-

вању тек након 3—6 месеци. че-

сто многа лица нису ни могла би-

ти кажњена због тога што су У

међувремену мнапуштала мреду-

зеће. Сасвим је јасво да овакав

мачин решавања едговорности за

иромусте и грешке шема никаквог

ефекта, вити то делује васптитно

као пример есталима.

Ммзвршни маредии одбер града

Београда- у циљу мобољшања

организације и отклањања ових

м других недостатака, нредузео

је низ мера, као што је реорга-

низација мредузећа, смењивање

управника Управе саобраћаја ми

мереоналнорг референта, категори-

зација саобраћајних хжимвија у ци-

љу праведнијег маграђивања сао-

браћајног особља, побољшање на-

грађивања шофера итд. Поред о-

вих мера, које је предузео Извр-

кини одбор "рада Београда, даљи

је задатак у мрвом реду марти-

еке ми еиндикалне организације,

да мојачају евој рад и заоштре

борбу за свестраму бригу о рад-

ним људима, борбу за правилно

коришћење и уздизање нових

стручних кадрова, јер је ово је-

дам од основних залатака у бор-

б6м за извршење Пезогодишњег

лана и изградњу социјализма.

Ћ. 3.
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Зашто да се кидаш, да тражит и бираш
међу оврм, оном разноразмом робе м7т

Одмараш се лепо, ринглице сервираш...
Надлежни плаћају, задовољни тобом!
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СТРАНА 4

Постоје сви услови да Београђани имају | МЕ ~| 4) па МИН ји а "| __ „Основно уНарод-
_ ном фронту Југослави-

је од увек је било и
јединство ма-

Чишћење Народ-|
фронта од реак- |

ционарних појединаца| |
шој земљи после ослобо
ђења ниједног момента

није се постављало питање снаб
девање грађана хлебом, јер је
хлеба било свакога дана, у одре
ђеним квотама обезбеђеног снаб
девања, а у прексн се показало
Ла су те квоте довољне, наро-
чито после њиховог повишења
за 50 грама. И поред тога што
је грађанство било редовно под
мирено хлебом, ипок се диску-
товало о хлебу због његовог
слабог квалитета, Грађани Бео-
града чешће су указивали на
слаб квалитет хлеба. Међутим,
ва побољшању квалитета хлеба
нису се предузимале све могуће
мере које су стајале на распо-
ложењу Повереништву трговине
в спабдевања ИОНО.а н Град-
ском предузећу за Хлеб,
Испитивањем

_

узрока слабог
квалитета хлеба установљено је
да Градско предузеће за хлеб
није организовало коптролу ква
литета производа, чији би зада-
тек био да утиче на побољшање
квалитета, открива слабости У
пронзводњи и бори се за њихо
во отклањање,

Градско предузеће за хлеб до
сала се углавном борило на по
већању капацитета, да би се о-
могућило, да се задсвоље по-
требе Београда у снабдевању
хлебом, док се по питању побољ
шања квалитета нису предузп-
мале потребне мере, и овај про.
блем био је запостављен,
Поред нелостатака у досалаш

њем ралу Градског предузећа
за хлеб било је и објективних
узрока, који су утицали на слаб
љење квалитета, а против ко.
јих Градско предузеће за хлеб
није се енергично борило, нити
је по тим питањима имало по-
требну помоћ Повереништва. У-
зропи који су утицали на слаб.
љење квалитета били би: нејед~
нака мељава, због чега није 0-
могућено стварање стнадарног
типа брашна, а што игра важну
улогу у пронизволњи хлеба;
слаб квалитет огрева итд. Све
ове слабости узрок су слабом
квалитету хлеба, што је имало
за послелицу да грађани Бео-
града нису снабдевени увек све
жим н добрим хлебом, Због сла
бог квалитета, веће количине
хлеба нису искоришћене у свр-
ху. исхране, већ је добар део
хлеба бацан. Није ретка појава
да се виде у двориштима мензи
и радничко . службеничких ре-
сторана у кантама за помије ве
ће количине хлеба, Ова појава
није ретка ни у домаћинствима.
Ако се анализирају узроци

„слабог квалитета хлеба, долази
се до констатације, да није по-
клоњена потребна пажња произ-
водњи хлеба од мешаног браш.-
на, како код справљања квасо-
ва за тесто, мешње теста и пе.

Београду н у читавој на- |
чење хлоба, тако н у његовој

| дистрибуцији која није обезбе-
ђивала у продаји свеж хлеб.

Хлеб се производи од недовољ.

но зрелих квасова, а приликом

печења у пећи лепио се један

за други због чега хлеб није до
вољно нарастао, кора се дебело

формирала и испуцала. Произ-
волња хлеба није организов

ана

и усклађена са трговачко
м мре-

-жом да се обезбеди потрошач
у

у свако доба свеж хлеб, Услед
тога потрошач је већ код саме
куповине добијао хладан и ста.

„ри хлеб. Због свега тога бео-
градски потрошачи нису могли

у потпунос
ти да користе своје

квоте хлеба за исхрану, ја то

значи да се питање побољшањ
а

квалитета / хлеба неопходно по-

ставља и да се оно мора реши-
ти како у интересу потрошача

,

тако и у интересу чувања фон-

дова. у

Испитивањем је установљено

да се квалитет хлеба може знат
во побољшати спровођењем сле.
лећих мера: да се пронаводе
векне од ! килограма; да се
организује производња тако да

- потрошач у свако доба може до
бити у трговачкој мрежи свеж
хлеб; да Градско предузеће за
хлеб обухвати на подручју Бео-
грала што више производних је
диница, не тежећи само центра-
лизацијн, чиме ће се постићи
уштеда на превозним средстви-
ма, јер ће више производних је
диннца лакше снабдевати трго-
вачку мрежу; да Градско пре.
дузеће за хлеб организује кон-
тролу производње хлеба чиме
ће се обезбеђивати мешење хле-
ба од зрелих квасова да се
приликом печења у пећи хлеб
не лепи јелан за други итд. По-
вереништво трговине и снабде-
вања МОНО.а предузеће мере
да се у локалној млинској инду
стрији организује контрола ме-
љаве у пиљу стварања стандар-
дног типа брашна и, утицати да
се Градском предузећу лодељу
је огрев бољег квалитета, и
сличпе мере. Оваквом организа-
цејом производње хлеба, потло-
могнута од Повереништва, знат
во ће се побољшати квалитет
хлеба у потпуности задовољити
укус потрошача н решити пита-
ње коришћење квота олређених

за обезбеђено снаблевање,

Побољшање квалитета хлеба
могло би се постићи још у ве-
ћој мери ако би се приступило
производњи чистог пшеничног
хлеба на бази расподеле 80 од

сто у хлебу и 20 ол сто куку-
рузном брашну. Овај начин
производње могуће је спровести
утолико пре, јер то дозвољавају
повећане квоте од 50 грама извр
шене у 1048 години. Производ-
њу хлеба од чистог тшеничног
брашна на овој бази расподеле
спроводе већ више градова у на

 

Зашто нема довољно робе

по градским посласгичараицама/
осластичарнице, поред о-

сталих радњи које служе

за задовољење потреба гра-

ђана, доприносе бољој исхрани

трудбеника допуњујући је изве-

сним састојцима неопходно по-

требним човечјем организму. Да

би градске посластичарнице мо-

гле да задовоље потребе грађана,

требало би отклонити неке недо-

статке који ометају правилан раз

вој ове занатске гране.

У Београду има пет градских

посластичарница. Израда колача

за продавнице врши се у једној

радионици која је снабдевена

свим модерним

_

уређајима, по-

требним за ову врсту произ-

водње. Али, и поред технички

савршене радионице, поред 90осо-

бља које се свестрано залаже на

послу и које је дало и два у-

дарника, грађани Београда нису

снабдевени колачима У оним ко-

личинама које би задовољиле по+~

трошњу.

Градске  посластичарнице сав

материјал потребан за израду
својих производа набављају на

слободном тржишту. Да би се,

унеколико, задовољиле потребе

грађана Колачима, потребно је у-

трошити дневно 150 килограма бе

лог брашна, 700 комада јаја,

поред бутера, масти, шећера, о

раха и других потребних артика-

ла: Да ли ће се све те количине

сировина нани на београдским

пијацама или не, углавном зави-

си од дневне тржишне ситуаци-

је. Због тога се и дешава да по-

сластичарнице некада остају без

колача, док радници стално раде

У једној смени, с обзиром на ма-

плу производњу. Да би се посто+

јеће стање колико - толико по-

правило, тражена је дозвола за

откуп мамирница из унутрашњо-

сти, али су надлежни одбили о-

вај захтев. у

Поред тешкоћа у вези са на-

бавком материјала, постоје и дру

ге препреке У раду посластичар-

ница. Док приватне продавнице

обичноизрађују колачеу неком

едељењу које је сметнтено уз са-

му продавницу, дотле, као што

смо већ навели, градске посласти

чарнице добијају робу из радио-
нице која је доста удаљена од

центра. Да би се колачи доста-

вили продавницама потребно је

имати подесна превозна средства,

чиме градека радионица уопште

ве располаже. Колачи се често

преносе на обичним 1мпедитер-

ским колима, па, мако покриве-

ни, ипак су изложени прашини,

нарочито када дува ветар.

–

По-

ред тога, недостатак плехова за

преношење робе сетежава и ус-

порава транспорт, јер због тога

не могу сви колачи у исти мах

да буду превезени. Особље запо-

слено по продавницама често се-

ди без посла, због недостатка

робе.

Саме продавнице су нехигијен-

ске и неуређене, а има их па

чијим споредним просторијама тр
че пацови. И поред интервенције

Завода за дезинсекцију ситуаци-
ја се није много поправила. У
канцеларији предузећа приликом

смењивања руководства ново ру-

ководство је наишло на доста

несређено стање. Није установ-

љена никаква контрола у вези

са издавањем материјала, нити
се знало колико се колача про-

изводи од једне одређене количи-

не сировина, Поред тога, нису

постојали људи задужени по по-

јединим секторима који би ено-

сили одговорност за учињене гре

штке, већ се грешка пребацивала

са једног на другог.

Потребно би било више пажње

обратити на ову важну грану на-
шег занатства, По плану за 1949

. годину предвиђено је да се отво-

ри још десет градских послаети-

чарница, Ако се не обезбеди пра
вилно енабдевање потребним ма-
теријалом за израду довољних

количина колача, ове продавни»
це неће испунити свој задатак. У

њима ће се и даље продавати

'боза „а особље ће седети незапо-
слено, ;
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"шача игра важну улогу, Ради

"остало;
са.

шој земљи, и то је наишло на ног

одобравање потрошача,

Јасно је да добар квалитет.

свежега хлеба у исхрани потро-
који су се

тога се пристуша спровођењу
потребних мера које ће обезбе-

дити производњу бољег квали-

тета хлеба н на тај начин омо-
гућити потрошачима Београда
да правилно користе своје кво-

те одређене Уредбом о обезбеђе

ном снабдевању. _Д. С.

та“,

испитивани >

;

Домја играчка пне.

__ још увек се увлаче у
Фронт с циљем да га
разбију — само јача
редове Народног фрон

(Програм Комунистичке |

партије Југославије). —.

ит.

   

   

| Управа зара
сравномеран прилив дрва
ва београдским дрвара-

ли. НА ма, у току ове зиме, 0-
увукл | | тежавао је снабдевање

__Београђана. Осим тога грађани,
. који су узимали дрва на поједи
ним стовариштима, нису били У
могућности, у већини случајева,
да тестеришу дрва на самој др
вари, Најчешћи разлог био
тај што многа стоваришта пре-

ИЦ.

дузећа „Огрев“ немају моторне
тестере. Због тога су грађани
били приморани да плаћају при~

 

ЈУ 80] ОТОба.
Ирачке које се продају У Беотраду нису “

ни лепе, ни здраве, а веома скупе
До своје седме године, док не ступи у школу,

дете у игри учи, стиче искуства, упознаје се са

„светом. одраслих“, развија своје умне и телесне

моћи.

„Игра је начин упознавања детета са спољним

светом, игра је за децу учење, игра је њихов рад,

игра је за њих озбиљан облик васпитања, игра је

насушна и прека потреба дечјег организма који ра-

сте“, — рекла је Крупска.

Најмилији друг детета у игри, оруђе којим дете

 

   | НЕ: х Е5: 2 МИЛКА 5

ствара своје сопствене мале светове, подражавајући

„великим“ стварима и створовима које види око

себе, помоћно васпитно средство без кога се не мо-

же замислити здрав и правилан одгој детета, неоп-

ходна потреба његових првих година живота, по

мишљењу свих педагога света, јесте дечја играчка.

У најразноврснијим играма, помоћу дечјих игра-

чака, испољава и развија дете своју непрекидну по-

требу за активношћу и покретом, у њима је нај-

живље запослена његова машта која једнога дана

може постати плодна и стваралачка. Играчка пот-

стиче развој читавог низа позитивних умних, теле-

сних и моралних особина детета.

Играјући се лоптом, обручом, конопцем за пре-

скакање им“ „кеглама“, развија дете своју телесну

снаху, гипкост, брзину и епретност удова, Конструк-

тивне играчке: шарене коцке, минијатурни грађе-

вински материјал, алатке, помажу развоју његове

љубави према раду, иннентивности, стваралаштву и

стрпљењу. Дете се у игри стварно учи и навикава

на стваралачку делатност. А дубока је истина у ре-

чима Макаренка: „Какво је дете у игри, такво ће

бити у раду кад одрасте.“ У игри са луткама, чу-

лавим мецама и разним другим животињама до-

лазе до изражаја најнежнија и најчовечнија осе-

ћања деце: љубав, брига и старање према слаби-

јима, према има који су им поверени, пожртво-

ваност им несебичност. Дечје склоности и обдарено-

сти, још нејасни облици карактера, све се то одра-

жава итром и даје могућности добром педагогу да

их искористи и упути у најбољем смеру.

Али свака играчка не делује васпитно на наше
најмлађе већ, напротив, ако не одговара потребним

условима, може да утиче штетно на њихово здравље

и васпитање, Играчка треба да буде, пре свега, ре-

аљистичка, да приказује животиње и ствари онакве

какве су у природи, правилно упрошћена и стили-

зована, Треба да буде складних облика и боја, да
васпитава укус детета и смисао за лепо, да нема

оштрих ивица нити да буде обојена нездравим 6о+

јама. Нарочито је важно. да играчке које се дају

најмлађима буде такве да не могу озледити и да

су хигијенске. Мграчке од крпа је тешко прати,

 

| те по јаслама м обдаништима могу бити стални раз-

носачи зараза, Миа

Родитељи, васпитачи, педагози, сви они који се =

баве васпитањем деце, па и сви они који загледају =

' излоге београдских продавница, знају да су „дечје 2

играчке код нас, у великој већини, нехигијенске, =

неестетске, непедагошке и недостижно скупе. утро2а

дају се дрвене, лоше изрендисане играчке, слабо-из-2

рађене и неукусне животиње од крпа, за које јез

тешко рећи шта прететављају, лимени аутомобили,=

оштрих ивина, „меце“ са цветним шарама, дречећи2

арене куце са њушкама фантастичних облика.

Цене, било укусних играчака које су у мањини,=

било тих наказа, достижу толике висине да без-5

број малишана могу само да их прижељкују. лепу-

шкаета лутка, скромне величине, има врло нескром- 2

ну цену од 700 динара, а да и не говоримо 0 оним,"

већим, „бебама“, које стају 1500.

Жазардне игре: „Човече не љути се“, рулет, ра-=

зме „трке“ са коцком претстављају посебно зло које=

треба искорењивати. У дечјој игри не сме да одлу-=>

чује коцкарска срећа, већ умни, вољни напор, ве-2

штина и залагање који буде спортски дух, дух плељ=>

менитог такмичења. =

Многобројни су узроци проблема дечјих игра 5
чака, који се озбиљно поставља у васпитању деце:

ВЕ
РЕ

нашег града. Али је свима њима корен у још не-=
довољном ехватању важности овог васпитног средљг

ства код надлежних фактора, 8

Дечје играчке се не израђују код нас, централи-
зовано, на једном месту, нити под каквом државном
контролом, већ их израђује и великиброј непозва- =

,

_ вања људи из индустрије могле би се уклонити

жењера, који су се латили тога посла да се не би

запослили негде у унутрашњости, Они се не руко-

воде у своме раду некомжељом да задовоље васпил-

не захтеве већ искључиво зарадом.

Министарство просвете НР Србије предузело је

кораке још: 1947 године да побољша стање играчака

у нашој републици. Зато је, при овом министарству,

тада, основана комисија за оцену ми одобрење дечјих

играчака. Чланови комисије су педагози, дечји ле-

кари, претставници Министарства просвете и Мини-

старства народног здравља, претставници УЛУС-а,

и масовних организација. Задатан је комисије да

оцењује и издаје одобрења за моделе дечјих игра-

чака и даје упуства ради њихове израде. Комисија

може да даје и саме моделе, које израђују струч-

њаци за примењену уметност, Да би што већи број

произвођача предавао своје моделе комисији, Уред

за цене укинуо је порез на луксуз за сре играчке

које се производе уз њено одобрење. Остале играч-

ке продају се уз порез на луксуз, што је један од

узрока њихових високих цена. Упркос свим тим ме-

рама, од свих произвођача играчака У целој НР Ср-

бији само њих 16 је поднело своје моделе за оцену

и одобрење. Комисија је издала само 53 одобрења

за производњу разних модела играчака који су од-

говарали васпитним, естетским и хигијенским усло-

вима. Произвођачи одбијених модела нису се по-

трудили да прихвате сугестије комисије, већ про-

изводе, м даље, играчке, какве им падну ма памет.

Међу моделима које је одбила комисија има им све-

тло-плавих орлова и чудних ружичастих медведа ва

позлатом им свакојаких других наказа за које се не

зна шта су. Комисија за оцену и одобрење играчака

шаље сваком произвођачу писмен одговор, уз одо-

брен или одбијен модел, са упутствима за даљи вад

и даје препоруке за добро израђене моделе,

Број произвођача који подносе моделе на одо-

брење, а марочито квалитет и обдик играчака које

су у продаји говоре речито да се питање играчака

не може решити док се комисији за оцену и

одобрење играчака не да већа одговорност и садр-

жина рада, Неопходно би било једном уредбом за-

бранити сваку производњу играчака без одобрења

комисије за оцену м одобрење играчака при Мини-

старству просвете НР Србије. Тиме би се поставила

основа за решење и свих осталих питања у вези са

производњом квалитетно добрих м јевтиних игра-

чака.«
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За израђивање јевтиних и квалитетних дечјих

играчака треба добро организовати њихову масов-

ну производњу. Наша индустрија није досад пока-

зала довољно разумевања за ово поље рада. Под

руководством Главне дирекције за примењену умет-

ност већ скоро годину дана ради фабрика за израду

играчака у Београду, зли се бори с великим те-

шкоћама, нарочито у набавци материјала. Играчке

се могу израђивати од разних отпадака, првенствено

дрвета, гуме и алуминијума, С мало више разуме-
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веће тешкоће у њиховој производњи. Да би биле

приступачне деци свих грађана, треба их ослобо-

дити пореза на луксуз. Јер дечје мграчке нису

зуксуз већ потреба,

 

Организације АФЖ покушале су својим радом м

умешношћу да надокнаде недовољан број играчака

У дечјим обдаништима м јаслама. Многе су жене

у томе постигле лепе успехе, као у Првом рејону,

где су израђивале многе и врло укусне играчке,

Али су њихови напори недовољни. До данас ни на~

длежне власти, ни масовне организације, нису до-

вољно учиниле за начелно решење питања дечјих

играчака, нису га готово уопште ни покретале,

да би се решење овог важног питања поставило

на најправилнију основу, позивамо родитеље, педа-

гоге, васпитаче, дечје лекаре, претставнике масовних

организација, људе из трговине им индустрије, да
изнесу евоје мишљење, предлоге и сугестије, ла
кажу шта би требало учинити да наши најмлађи

дођу до играчака које ће потпомоћи њихово изра»

стање у свестрано развијене трудбенике наше земље.

У току ове тодине биће обо-

рена цена тестерисања дрва

дну снагу одредиће тарифу

"лико се не пријаве,

· скове Управе за

 

ЈА

ватним тестерашима по 160 до
200 динара за метар, ДОК се на
моторним тестерама плаћа 40
динара за тестерисање по ме.

тру. у 7

Предвиђа се у току ове годи,

не успостављање моторних те.

стера 10 МНОГИМ београдскимдр

варама, То не значи даће

још ове године укинути право

приватног тестерисања. Оно

немогућно све дотле док се у

потпуности не оствари равноме.

рам прилив дрва по дрварама
аи омогући тестерисање на

моторним тестерама СВИМ грађа

пима који следују дрва накар.

те.
|

Данас се врши пописивање те

стераша у Београду. Сви тесте.

раши који раде приватно

_

по

Београду, морају се пријан

Управи за радну „аУН

ада г :

Пра ај неће добити

дозволу за тестерисање. Тесте-

раши ће носити број на капи

или катуту, Под тим бројем би.

ће У исто време заведени у спи

радну снагу,

Дозвола за тестерисање без ре.

гистарског броја не важи. Тесте

раши ће морати да раде по та.
рифи која ће им бити олређена

и да се строго прилржавају ње.
Шта вите, неће моћи ла олбију
позив грађанина ако их овај по-

зове на тестерисање дрва. _

Тиме ће се узети у заштиту

грађани и трудбеници Београда

од ове врсте шпекулације.

Али питање исања, без
обзира на тестераше, решиће се.
једино на тај начин ако се 1)
рејонским стовариштима дрва.
успоставе моторне тестереи о-

    

     

  
    

   

   
      

   

  
  
  

   

  

могући грађанима, равномерпим_

довозом, подизање дрва,

Нису тестераши радили само |

свој посао у Београду. Неки од
њих су се бавили и шпекулаци~

јом, У  записнипима и судских
саслушања могу се ваћи многа

имена тестераша којп су шпеку.
лисали нарочито  инлустриским
и прехранбеним картама.

Порез многи нису плаћали. О.
" бично када би тестераш дошао.
у Београд, он би платио изве~
сну суму, за одобрење тестери~
сања, коју је био обавезан да
плати, а сваки даљи траг губио
би му се после тога. Успостав-
љање евиденције у Управа34
радну снагу омогућиће контро.
лу службених органа над њихо
вим ралом, који је често сумњи.
ве природе. За сваки прекршај
Одрелби, било у погледу одре-
ђене тарифе за тестерисање или
тестерисања без олобрења Упра

ве ва радну снагу примењива.«
ће се казпа у новчаном износу
до 9.000 динара, |
Млађи тестераши неће лоби-

ти дозволу за тестерисање.

обзиром да су физички злра
биће укључени у

_

привреду

одредиће ам се пут, према њиз“
ховим способностима ка личвој
изградњи, у живот социјалистич
ких људи, непознат за њих до
данас.

У току ове године, биће Бео-
грађани у могућности да много
јевтиније тестеришу дрва, а на-
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ша привреда добиће нову радну
снагу за социјалистичку изград.
њу земље.

 

   

      

  

 

„Кроз Народни
фронт врши се најши
ре, најмасовније поди-
зање политичке свести
маса и њихово ПОЛИ-
тичко васпитање у ду-
ху социјализма“.

(програм Комунистичке
партије Југославије).
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На Таш-Мајдану, који је свој камен дао за

древне грађевине Београда, у Кошутњаку у коме

се прослављао Празник рада и под кишом и на

сваком другом невремену, јер је у Београду био

забрањен, па гоњен и кроз ову нашу бреговиту

шумицу, — ту су данас филмски атељеи по друте

Установе предузећа „Авала“ и „Звезда“.

„Ззвезда-филм" је предузеће савезног, а „Авала-

филм“. републичког значаја. МИ једно и друго

имају своје људе и на Таш-Мајдану и у Кошут-

њаку. Спровели су концентрацијусвоје технике и

на тај начин постигли велике успехе. И даље по-

стоје „Звезда“ и „Авала“ са својим засебним умет-

ничким руководством. Међутим, уједињени су ате-

љеи, кино-фабрика и остала техника која је по-

требна за производњу. Ма да су уметнички ка-

дрови одвојени м ту је тесна сарадња.

Ова два филмска предузећа, која имају свој

центар у Београду, а,

·

разуме се, врше снимање

свуда где је "потребно, предвидела су да у току

„ове године остваре седам филмова, али се надају

да ће план производње пребацити, јер ће дати и

осми филм.

„Авала“ снима филм „Заробљеници“. Сценарио

је написао Бихаљи-Мерин по своме роману „До~

виђења у октобру". Редитељ је Густав Гаврин. Љу“

биша Манојловић дао је за „Авалу" сценарио „Вве-

лике жртве“, где описује крагујевачку трагедију.

Режија Радош Новаковић. Оскар Давичо спремио

је сценарио „Човек који није имао среће", који

се још разрађује. Међутим, ближи се крају рад на

нашем првом дечјем филму. Филм је с луткама. 3о-

ве се „Пионир и двојка". Сценарио је дала Вера

Јоцић, која и сама режира. Изгледа да ће ово де-

ло бити завршено идућег месеца.

поред ових уметничких филмова „Авала" ради

и—пна документарним филмевима. досал је сними.

ни

    

 

ља 6 фискултурних фФилмова, 13 месечника и 5

·" нионирских прегледа.

Белика пажња посвећује се подизању уметнич-

ких и стручних кадрова. у

„Звезда“ завршава филм „До победе", који је

носио радни наслов „Мајка Катина'. (Сваки филм,

док је још у раду, има свој наслов који се на-

зива радним; доцније, ако се нађе неки бољи, рад-,

наслов бива замењен правим насловом). Сце-

нарио за овај филм, који је посвећен борби грч-

ког народа за слободу дао је Оскар Давичо, а реди-

тељ је Никола Поповић. Владимир Погачник на-

писао је сценарио и води режију филма „Прича

 

Проучавање народних игара
организовало је

за културу и уметност ИОНО-а Београда.
а четири године, од завршетка рата до де-
нас, београдска друштва с пуно елана и

добре воље прилазила су изучавању и

обради народних птара 1 на томе пољу

имала лепе успехе, Ипак, међуградска такмичења

а фестивал Народне омладине Југославије пока-

зала су да треба још дубље залазнти у изворност

народних игара а у начин извођења.

Повереништво за културу и уметност ИОНО-а

Београда одржава семинаре за проучавање извор-

ности појелиних народних игара из разних крајева

52

у

 

Ускоро почиње такмичење драмских секција

културно уметничких друштава
д 15 априла до 15 маја ове

године одржаће се такми-

чење драмских секција

1 културно-уметничких дру-

зато се пред управе наших кул

турно-уметничких друштава

ставља као задатак да раду драм-

ских секција поклањају

квалитету ако свака смена није

дбрађена, улога усавршена и на-

учена. А то се све постиже је-

дино уредним доласком и дисци-

по-

више

о фабрици“:

штава Београда. пажње и да у припремама за плинованим радом.

Прошлогодишња

_

такмичења Уу- такмичење УЗМУ најактивнијет
позо! пи комад -

метничких друштава показала су учешћа сви чланови драмске, У“ Рио „ који се нала.

високе квалитете драмских сек, метности зи'у припреми извесног др. ва,
У “

ут

“ - не може се обрађивати одвојено

ција на пољу позоришие "уметно“

сти. Запазила се да су данашње

аматерске групе достигле много

већи нипо него што је то био

случај са глумом предратних а-

матерских група. тај резултат

произашао је из нових услова

нашега живота, из масовног у

чешћа трудбеника У драмским

секцијама, из социјалистичког

такмичења које је захватило куле

турно-уметничка друштва. захва-

љујући повољним условима за

рад, друштва су добила могућност

да разнију, и даље развијају,

своје стваралачко спате, омасов

љавају своје. драмске секције #

постижу све боље резултате.

У припремама за овогодишње

такмичење прамских _ секција,

културно-уметничких друштава

Београда,

_
_

велику улогу играће

искуства из прошле године, Јер,

није довољно имати само услове,

него искористити мскуства у но

вим условима,

приииниаанааавва пвпетваававаљаввинивовпаравпрриви
павоаавиоа

 

У оцењивању успеха

_

узимаће

се у обзир разне околности и У

слови под. којима је секција ра»

дила. _

Жири ће оцењивати рад сваке

секције, а нарочито рад секције

на подизању квалитета драмских

претстава. Квалитету, као битној

особини драмске уметности, мора

се посвећивати велика пажња У

свим драмским секцијама.

У обзир ће улазити и број о

бухваћених чланова у драмским

секцијама, као доказ рада члан

ства на омасовљавању позоришне

„уметности,

Радној дисциплини у припрема»

ма треба посветити велику па»

жњу. Сузбијати изостанке, нема»

ран однос приликом проба, а ра

звијати

_

заузимљивост, дубоку

преданост раду и тачност у по"

слу. Од уредног доласка на про"

бе јависи успех комада и његол

квалитет, Не може се говорити о

пиваавааванивамаиламвавлаиававвваивадавалава
ни

од живота и времена када се рад-

ња комада одиграва. Потребно је

познавати то време,

_

друштвене

обичаје и навике, класни карак-

чер друштва, околности по којима

је писац радио и његов политич-

ки однос према владајућој кла-

си, Руководиоци драмских група

дужни су да путем предавања

"разрађују комад који је у при-
преми, упознавајући извођаче са

животом и временом самога де-

ла, са писцем. ЈЕ

да би друштва лакше савлада

ла одабрани материјал за такми-

чење и постигла што веће успе-

хе потребно је да драмске секци-

је користе стручњаке за драмску

уметност при Градском

_

савезу

културно-уметничких

_

друштава.

Њихова помоћ много ће им до-

принети у припремама, обради

улота и режији, У њиховој сва-

кодневној активности уочи прет-

стојећег такмичења. ,

2уафног пазауршитића
Године 1867 било је оддучено да

се позоришна зграда подитне на

простору иза стамбол-капије, где

је етајала једна запуштена тур-

ска мошеја, звана Кара-џамија,

Камен темељац положен је 18

августа 1868 а радовима је руко-

водио архитекта Бугарски. зЗгра~

да, подигнута у лепом ампир-ети

ду, била је завршена крајем ле»

та 1869 године, За осветљење про

сторија била је од Кара-џамије

начињена мала гасна

која је допније експлодирала.

Прва претстава У новој згради

приказана је 39 октобра 1869.

ж
ђ Кара-џамија испод Стамбол

капије :пробтор где је подигнуто

данашње Народно позориште.

2у Народно позориште, првоби»

тан изглед, Доцнијим рестаураци

јама зграда, у лепом ампир-сти-

лу, потпуно је изменила свој. из-

клед

а Ф 5 - > = =
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Ово дело говори о изградњи им

успеху м рад је сада у пуном јеку. За коју неде-

љу ући ће у производњу „Чудотворни мач", чији

је сценарио написао Воја Нановић, углавном пре

ма бајци „Баш-Челик“. Писац је у исто време м

редитељ. Почело је снимање „језера“, за које је

сценарио дао Југослав Ђорђевић, а редитељ је Ра-

дивоје-Лола Ђукић. Бранко Ћопић завршио је сце-

нарио за филм „Мајор Баук".

Жао документарне филмове даје „Звезда" своје

„Филмске новости".

Осим тога, постоји и као засебно савезно пре-

дузеће „Документарни филм“, које такође вредно

ради на остварењу својих задатака.

За мало времена учињено је много. Наши људи

који су се посветили филму покушавају да до-

стигну оно што је пропуштено, јер све до Осло

бођења нисмо могли ни слутити какви ће се див»

ни уметнички мравињаци створити на Таш-Мај

дану, у Кошутњаку и у толиким другим местима

наше земље. Поред кратких документарних _фил-

•мова осам уметничких за једну годину, биће про-

изведено само у Београду. Некада наши највећи

позоришни уметници умирали су остављајући за

собом само успомену код оних који су их гледали

и забелешке о себи по новинама и часописима,

Жада говоримо с људима на тап-Мајдану и

жошутњаку нећемо чути од њих самохвале, нето

углавном паметне бриге како да њихово дело буде

успешније. Основни су проблеми подизање кадро-

ва и квалитет сценарија. Жале се на мали одзив

људи од пера. Ових дана оснива се-Стручни савет,

који ће сачињавати редитељи, камермани, спено-

трафи, композитори и други који "раде-на--филму.
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итше земље. Једанпут месечно, засада, одржава

се семивар за стручне руководиоце пародних ита»

ра београдских друштава. Поред стручних руко>

водилаца, семинарима присуствују и најбољи игра»

чи фолклорних група из разних културно-умет-

ничких друштава Београда. На овим семинарима

играчи из разних крајева наше земље изводе игре.

Али. један играч може приказати само једну врсту

игре — краја у коме живи, На семинару, жоји

обично траје два дана, ипрач изводи народне мг

онако како се оне стварно играју у томе- крају,

без стилизације п без примеса које би негативно

утицале на изворност игара. Због тога а играч

мора бити из народа, из сеоске средине, веран

претставиик игара нашега села, свога родног кра“

ја Само тако може се извршити дубоко проуча-

вање народних игара. Прво треба проучити игру

извесног краја, па опда стварати па њеним оспо“

вама стилизацију која би била садржа јна и верна

извору. Без дубоког познавања народних игара,

њихове 'изворноста, не може се имати правилна

оцена, пи поставити добра основа за даљу изград“

њу и стилизацију фолклора.

Последња семинар, олржан пред претставници-

ма двадесет четири уметничка друштва Београда

и нашим најбољим стручњашима ва фолклор, по-

казао је“ вилико интересовање код, љубитеља на-

родних игара, Изведене су итре из Врања и око-

лине. На семинару посматрачи бележе запажања

у своје свеске, а после учествују У заједничкој

дискусији, Ту се нарочито пази на танчине, које

се врло често губе ни изостављају, јер прилтком

стилизације народних игара у нашим културно-

уметничким друштвима не бивају обухваћене.

Следећим семинаром предвиђепе су буњевачке

игре. |
Играче одређује срески просветни отсек до-

тичног среза. Приказаце се игре из разних кра-

јева наших република. Засада долазе,у обзир се-

минари из Македоније, Србије, Босне ш Херцего-

вине, Хрватске и Војводине.

Ови семинари много ће допринети не само упо-

анавању, уздизању и омасовљавању народних ита“

ра, већ и 'историском изучавању нашега фолкло-

ра, стварању паучне литературе о народним играма,

Као што је Вук изучавао народти језик и скуп

љао народне приповетке живећи међу народом,

тако се и прави, изворни фолклор, може проучити

једино помоћу људи из парода.
Обрада семинара с дискусијом допринеће да

се постигну већи резултати на великим такмиче-

њима културних друштава и на фестивалима, који

ће се одржати у току ове године. б
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бМЕлиотно
1 Ввнанц

препуне су читалаца
| д Калемеглана до Железника, који је отско-

 

ра постао саставни део нашега главнога

града, Београд има многе библиотеке. Оне

Као да причају историју борби, страдања

а напретка Београда.
Код Калемегдана је, у једом бившем хотелу,

Народна библиотека. Од кафанске дворане поста“ ,

ла је читаоница, од хотелских соба просторије за :

канцеларије. У првом броју „Библиотекара“ др:

Мираш Кићовић даје исцрпан и занимљив изве-

штај о прошлости, садашњости м будућности ове

установе, ;

Народна библиотека основана је у Београду ~

1839 године и док је имала добре руководиоце, •

док су се о њој бринули Ђура Даничић,Јанко Ша~

фарик, Стојан Новаковић, Јован Бошковић; Ми-

лан Ђ. Милићевић и други, она је напредовала,

али већ један од њених последњих управника,

Јован Томић, осетио је да се: властодржаца ње- 7

гова времена много мање тиче књига чего оних од |

пре сто џ више година. Библиотека је била у

згради једно бивше фабрике коју је сопственик, ·

када је зидаб подеснију зграду, по скупе новце

продао држави, Нико се није. бринуо за ;

библиотеке новим књигама, нико да се она обез-- )

беди од пожара ч када се тражило пола милиона,

у буџет се уносило сто хиљада динара. Првога :

лана рата, 6 априла 1941 после подне, Народна #',

библиотека је погођена запаљивом „бомбом. Би- „"

блиотека је била закључана и суседи су узалуд

покушали да гасе пожар. Зграда је горела три

дана.
Неоцењиво наше културпо наслеђе горсло- је

а изгорело да се великим трудом сала обнавља.

И наша Народна библиотека за коју се спрема

пова зграда, палата која ће одговарати намени 7,

ове високе установе, увелико је већ обновљена,

врло много напредовала. Када буде саграђена па-

лата која ће захватити простор већи од једнога ,

хектара, оно земљиште између Калемегдана, Ра-

јићеве, Кнез Михашлове и Уауњ-Миркове улице, .

биће већ у њу унето више стотина књита. Ала

што је. најважније, ова ће зграда уз подршку ча-

родних власти и народа имати могућност ва ве-

лики развој. Моћи ће да прими пет милиона КЊИ-

га, имаће неколико читаоница, од којих ће једна

бројати пет стотина места, једна ћо бита за #0-

вине и часописе, једна за омладину, једна за децу, ·

свака са сто места. Предвиђене су читаонице за

ретке књиге, предвиђене су дворане за предава-

ња, конференције, свечаности. У згради ће бити

и једна мала штампарија са «њиговезницом, фо-

тографски атеље, одељење за хигијенско одржа-

вање књита итд.
Од бомби је била поштеђена, али од пљачке

није друга београдска библиотека, Уннверзитет-

ска, Из ње су за време окупације непријатељи

доста однели, али с новим књигама којима је до-

пунила своје магацине, ова библиотека броји већ

преко пола милиона књига и рукописа.

И она очекује нову. зграду која ће одговарати

огромном интересовању за науку и уметност која

се осећа не само у Београду него и у целој зе-

мљи. Њена велика читаоница прима 76 читалаца,

оне мање око 50, али кад се читаоци стесне, у

Библиотеци може да ради око 150 њик.

Док Универзитетска библиотека не добије нову

аграду, могло би се питање овог малог броја ме-

ста за овако велики број студената решити па тај

начин што би факултети отворили више већих чи

таоница у којима би студенти читали своје табаке.

Овако око 600 студената понекад тражи места у

овој својој кући, која само четвртину може да

прими. Кад би факултети имали довољно читао-

ница, студенти би долазили само због опих књига

које сами немају. .

Универзитетска библиотека увелико прима из

целога света књиге, у првом реду научне, а ино-

странству шаље паше. Разуме се и сва паша нова

издања налазе се на њеним полицама и у њеним

каталозима,
Градска библиотека помаже п Народној а Уни-

верзитетској, како би што већи број читалаца до-

шао до књига. Она има н дечјих књига, посвећу-

зући нашим најмлађима нарочиту пажњу. Али,

осим тога, она је узела на себе н ту дужност да

свесрдну помоћ пружи и сеоским читаоницама, у

првоме реду онима које се налазе у непосредној

околини Београда. Наилазида је па томе на до-

ста тешкоћа. Тако, на пример, у Вишњиши

|

по-

стоји читаоница којој је Градска библиотека обе-

ћала помоћ у књигама, али те књите неколико мо-

сеци нису подитлнуте. и ,

Читаоница у Железнику пружа сасвим другу

слику. Уписано је око 500 чланова, управитељ

основне школе води бригу о читаоници, а омла-

дина приходом са разних својих приредаба омо-

гућује да се стално купују нове књиге.

Ако знамо да Београл има још и многобројне

друга књижпице, школске, од основних школа па

до универзитетских семинара, рејонске пи сипдикал-

не, међу којима се истиче читаоница, Јединствених

овидиката Југославије у Дечанској улици, онда

с радошћу морамо

_

очекивати подизање Нових
палата за бео-жаришта науке и уметности, нових

градске библиотеке, .

 

   

богаћење

   



  

   

ритаски лорд Хендерсон, пре отпочи-
њања преговора о уговору 0 миру
с Аустријом, одржао је у Бечу кон-

ференцију за штампу. Том приликом Хен-

дерсон је изјавио да се уверио како слове-
начко становништво Корушке жели да о
стане у Аустрији. Како је цењени лорд до-
жао до овог убеђењаг Приликом своје јед-

нодневне екскурзије у Корушку он уопште
није разговарао са словеначким  становни-
цима нити са претставницима Освободилне

фронте. Насупрот томе, лорд се састао са
претставницима британских окупационих
власти, затим са бившим хмтлеровским офи-
цирима Шофијером, Коритком, као и еа по-
јединим члановима покрајинске владе који

су исто тако били десна рука Хитлера. Сви

ови фашисти „уверавали" су лорда Хендер-

сона да Корушки Словенци не желе при.

кључење новој Југославији. Можда је нај-

убесдљивије уверавао лорда покрајински по-

тлавар Ведениг, који се такође истакао У
теротону Корушких Словенаца за време о

купације, и који је пре две године отворе»

но претио свим припадницима Освободилне

фронте. То су, ето, били извори обавешта~

вања лорда Хендерсона који је намерно пре-

Смисао једнодневне екскурзије британског лорда
видео и прећутао постојање снажног покре-
та Корушких Словенаца за прикључење

новој Југославији. |“
„Такви сумњиви извори уверавања м до-

ношења закључака већ су се уврежили У

пракси дипломатије западних земаља. Па

ипак, пре почетка преговора заменика“ ми-

нистара спољних послова у Лондону, ау-

стриске и западноевропске реакционарне по

литичаре обузела је нервоза. Да би ускла-

дили своје маступање, они су предузели

многа путовања. Аустриски министар спољ-

ни послова Грубер посетио је Париз м Лон-

дон, а вицеканцелар Шерк само Лондон,

док су у Беч стигли многи протектори ау-

стриске реакције из Њујорка и Лондона.

Размећући се изјавама о праву бечке кама-

риле на Словеначку Корушку, ови полити-

чари су покушаваљи да увере јавно мњење

како не постоје никакви захтеви Корушких
Словенаца.

Чињенице, међутим, показују да то ни-

је тачно. Једнодневна екскурзија лорда Хен-

дерсона у Словеначку Корушку и нервоза

аустриских реакционара показују да се не

могу тако лако заобићи захтеви југословен-

ске мањине у Аустрији.

жх

Још једна афера заташкана и министар рехабилитован
ок је у италијанском парламенту осна-

жен мандат још једном истакнутом

фашистичком функционеру, у фран-

цуској Народној скупштини разматрана је

афера колаборационистичке фирме „Сенпарт

е брис“, Као што је познато, пре неког вре-

мена откривена је афера са овом фирмом

чији су власници веома уско сарађивали са

немачким окупаторима. Андре Мари, мини-

стар правде у Кејовој влади, наредио је

кришом да се обустави истрага, иако је це-

лој француској јавности познато да су вла-

сници компаније сарађивали са Немцима.

Андре Мари, да се не би компромитовао, по-

куштао је да прикрије своје везе са овим

крупним шпекулантима, али је на крају У

парламенту признао да је интервенисао у

заташкавању афере, јер се налази у родбин-

ским везама са власницима предузећа.

Признање министра правде Мариа, да је

ставио ад акта предмет ове колаборациони-

стичке фирме, није наишло на осуду целог

парламента. Напротив, оно је послужило као

повод крајњем фашисти посланику Мутеру

жж

да тражи амнестију за све  колаборационисте

као и деголовцу Лежандру да поднесе ин-

терпелацију у којој напада комунисте. И

теко, уместо покретања поступка и образо-

вања парламентарне анкетне комисије да и-

спита случај Андре Мариа, удружена реак-

ција у парламенту оборила се на комунисте,

Уместо да казни шпекуланте и њихове по-

кровитеље, француска реакција осуђује не-

колико стотина штрајкача у рудницима у-

гља на велике новчане глобе и затвор —

осуђује оне који се боре против сталног

скока цена — политике пружања подршке

_ капиталистима која доводи до губљења не-
зависности земље и опадања животног стан-

дарда радног становништва.

срранцуска реакција нема више других

средстава да „задовољи“ правду него само

грубу силу и надгласавање у парламенту.

Већином гласова реакционарних посланика

на крају је и изгласано поверење министру

правде Андре Мариу, а шпекуланти — соп-

ственици колаборационистичке фирме „Сен-

парт е брис“ могу и даље несметано да ек-

сплоатишу раднике и да се богате.

иза молитве за мир — проплужење грађанског

рата у Кини
ада је кинески ратни злочинац број

један, Чанг Кај Шек, напуштао Нан-

кинг, тада је изјавио да се он целог

свог живота молио за мир и да „одлази У

интересу народа и мира“. У тој такозваној

опроштајној беседи Чанг Кај Шек није за-

боравио да спомене своју тобожњу борбу за

остварење принципа Сун Јат Сена, великог

. кинеског демократе. Мало је ко уствари по-

веровао м једној речи дугогодишњег прет-

седника Кинеске Републике — најогорчени-

јег непријатеља кинеског народа. Као што

је цела делатност Чанг Кај Шека, претстав-

ника једне од четири моћне, плутократске

фамилије Кине, била уперена против демо-

кратизације земље, тако је и овај његов

последњи службени корак био лажан и ли-

дцемеран, Чанг Кај шек се надао да ће

својојм „молитвом за мир“ моћи бар дели-

мично да паралише борбено

—

расположење

народа и да иза кулиса припреми продуже-

ње контрареволуционарног рата.

на другој страни Океана, негде у исто вре-

ме, један други ратни хушкач број један —

Вилијем Бјулит — тражио је од америчког

Конгреса да појача злогласне банде „лете-

стић тигрова“ — борбене ваздухопловне фор-

мације америчког генерала Ченолта, који У

име Куоминтанга разара кинеска села и гра-

дове. Да би спасао позиције иностраних мо-

нопола, нарочито у јужној и централној Ки-

ви, Бјулит је тражио хитну помоћ, 800 ми-'

лиона долара, за набавку војног материјала

и за обучавање Куоминтангових дивизија

под командом америчких официра. Да се ни

једни ни други, куоминтаншки реакционари

и амерички империјалисти, нису одрекли

планова за продужење рата у Кини показу-

је, поред осталог, и конференција америчких

генерала Ројала, Ведемајера им Макартура У

Токију, као и већање америчких војних ко-

манданата на Пацифику.

Када је Мао Це Тунг објавио осам тача-

ка Комунистичке партије Кине, као услова

за отпочињање преговора о миру, куомин-

таншки кругови у Нанкингу су изјавили да

то значи нешто мање од безусловне предаје.

. Отада, они еу се јавно изјашњавали за пре-

говоре, а у потаји су обновили позив на рат.

Та чињеница показује прави смисао повла-

чења Чанг Кај Шека, злочинца број један,

од кога Сун Фо добија инструкније у смм-

· слу Чанг Кај Шекових „молитви за мир“ —

за продужење патњи народа Кине.

ВОЗ ИДЕ НА ИСТОК:
· Совјетски уметнички филм у бојама

„Воз иде на исток“ лака јз

комедија у којој се приказује

чистота моралног лика совјетског чо-

века и дивни пејзажи Сибира и Дале-

ког Истока.

Филм почиње величанственим пра-
зником победе у Москзи. Путичци ко

| |“ совјетски филм у бојама

ји полазе на Далеки Исток тешка ср~

ца напуштају Москву, иако се народ-

Сцена из совјетског филма

ни празник осећа и у возу. Сапутници

се упознају. Два морнара — капетан

Лаврентијев ни поручник Ферјозин —

путују на нову дужност, у Тихоокеан-

ску флоту, а млада девојка Зинљ Со-

колова каже да нутује мужу, прека

стављајући се као глумица

У вагон-ресторану слави се дан по-

беде. Свечаност  зближава

_

путџике.

Совјетски људи, победници, осећају се

   
„Воз иде на Исток“, |

као једна порожица, Уз њелодичну ту

зику и ведре песме расположењу нема

краја, Капетан Лаврентијев и Зина,

расуђујући криво једно о другом, пе

казују међусобну антиџатију.

Пред спавање Зина одаје једној сал

нутници да није удата п да као бота

њичар путује на Далеки Мстек, да би

тамо прилатодила нове врсте воћања.

Идућег јутра Зина и Лаврентијев Бу-

бе воз и љут настављају авионом, у“

живајући у величанственом сибтрскова

пејзажу. Совјетски човек изграђентм

путевима, фабрикама и грађевичама из

менно је изглед Сибира. Мдилу прским

да магла која присиљава авном ла се

стусти у тајанственој тајги — недале-

ко једног колхоза. Срдачан дочек, го~
стољубивост и пријатност колхозника

одушевљавафу наше јунаке. Код њих
се рађа узајамна љубав, коју они исто-

љавају само зајодњивостима и свађом,
јер свако од њих мисли да је друге
у браку.

Кад поновно седају у воз, у едве-
јене купеје, због немања места, сва-
ки насамо смишља о својим осећањима.
На крају добијају места у истом ку-
пеу им после сроћног објашњења, пред
растанак договарају се да ће се са-
стати првом приликом...

Ведрину филму дао је својом музи-
ком композитор Тихон Хреников, по-
знат из филма „Свињарица и пастир“,
који је у једној епизоди, одевен као

морвар, сам иптериретирао једњу од
својих песама, из
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Студентска по
_ ррегледаће све београдске студенте да би

и притајене болести и да би се заштитило Здр

  
тихој улици Нроте Ма-
геје, подаље од трамвај-

ске буке и возила, тамо
где је раније био Панто-

вићев санаторијум, отворена

—

је

Студентска поликлиника.

Својим унутрашњим, модерним

уређајем Поликлиника задивљу-~

је посетиоце. Брижљиво танаци-

рана зидови, ходници и собе за-

стрти теписима, електрично звон~

це поред сваког кревета, ормани

јод ораховине у зидовима, | сто-

лови са једном ногом који се мо

гу поставити над читавом ши.

рином жревета и који омогућују

писање и у лежећем ставу непо.

третних болесника — пример су

модорпе, поликлинике, која ние

само за повлашћене, него широ-

ко отворена универзитетској 0-

младини. Две чекаонице, уства-
ри два лепо уређена фоајеа, ис-

пуњена су удобним фотељама и

цвећем. Цвеће је и по ходници-

ма. На спрату се налази зимска

башта, с јужним биљкама, у ко-

јој лакше болесни студенти. чи-

тају и раде. Собе великих про-
зора, застртих чипкастим завеса.

  

с лавабоима, пр
лике чистоће и    
То су заслужили студенти Беоу.

градског универзитета. И за сво.
је тешке дане у Ослободилачком

ПРИАВОПРВАНаве

ЖИВОТ
И РАД
У ССР

ако су се, под

најтежим _у-

словима које

историја пам-

и, борили пуних 29

месеци — Лењингра-
Ђани су. Фдмах после

пораза непријатеља на
прилазима града, при-
ступиљи  обимним ра-

довима на његовој об.

нови, како би тиме

то пре омогућили

његову даљу, гигант.

ску изградњу.

На овом послу Ле-

њивграђанви су пока~

зали ову исту неса~
домљиву вољу којом

су извојевали победу

над Немцима. Унро-

леће 1944 године нај-

већи лео зграда овог

херојског града СССР

„а био је опасан гра-

ђевинским скелама.

Ррадило се и оправа

љаљо у свим деловима

овог милионскот гра-

да. Армија грађевина-

ра је из године у го.

дину постајала све

могобројнија, а њене

мобеде, резултати ње-

ног рада, све очиглед-

пије.

Ујесен 1948 кодине је в ова епска

берба за обнову града потпуно завр..

жена. Оно што су немачке дивизије

две ин по године разарале свим сред>

ствима савремене технике, Лењингра-

Ђани су обловили за непуне четири го.

дине. Обновљена су и велика, целом

свету позната здања, као што су Руски

музеј, „Ермитаж“, Дом учитеља, згра-

де при улазу на Дворски и Исакијев.-

ски трг, затим чувена предграђа Ле.
њинграда — Пушкино, Гачина-Стрељна
и Петродвореп, |
Ношто је 1948 године завршена 06-

нова Лењинграда, отпочели су радови
на његовој даљој изградњи. До краја
1950 године у Лењинграду ће се изгра-
дити велики број нових зграда са стан
беном повлшином од 2,400.000 квадрат-
них метара. Подижу се станбене згра.

Преглед на Студентској ноликлиници

#

 
Лењинград — шеталиште поред ка

рату, и за беду и потцењивање,

с којим се односила према њима

адравствена служба у предрат.

ној Југославији,

=

И про рата студетии су имала
„поликлинику“. Али пе своју.

Та „Студентска поликлиника" ра

дила је по дваи три сата дпев-

но за београдеке студенте, а од-

нос према пацијентима био је

немаран, небрижљив; За та три

сата стварала би се гужва, а пре

глед студената био је површан.

Зато је туберкулова и добила

била широке размере међу фа-

култетском омладином. Нико ни
је водио контролу над ортаниз-
мима ових младих људи. Превен

тиван, формални преглед, био је
једноставан и једини начин ле.
чења, који је.био омогућен, мла-

лим будућим

_

висококвалифико-
ваним стручњацима. Лечење, где

се пружа нега-и извесна удоб-

ност болесницима, било им је
ускраћено. Ако нису имали но-
ваца, нису се могли лечати. Ка-
ко је већина студената била ољ-
ромашнога стања, то им је лече.
ње, брижно, под контролом ле-
кара, било немогућно. Могла им

      

   

се пружити извесна помоћ за
ла | — прва помоћ,

али « лавла која Он долази-

ла 7 први помоћи —. пуна
помоћ, није постојала за њих.
Лекове које су примали преко

 

ликлиника
на време откриле

авље наше омладине

„Поликлинике“
били су нафјев-

тинији продукти, а боље, скуп.

ље лекове, морали су сами купо-

вати пшлаћајући од новца који су.

зарађивали разносећи млеко бео.

градским богаташима,

_

радећи

као пињари и продавци новина.

Умпрали су далеко од својих

кућа, борећи се за знање, за на-

уку којом би служили народу.

=

Прошла су та времена на ко.

ја они гледају, данас, са мржњом

и са поносом. У борби и изграл.

њи студенти Београда стварали

су и стварају бољи живот.

Новоотворена Поликлипика пру

жа им лечење и опоравак. Мпо-

га опоравилишта дају им одмор

после лечења. Најбољи лекари

брижњиво раде и свесрдно се

залажу ва њих. Студентска поли

клиника има, већ сада, три стал-

на лекара опште праксе 4 трач

стална специјалиста заразне 60-

лести. У Поликлиници ради хо-
норарно, такође још пет сте

цијалиста. Поликлиника има
«литицу опште пражсе, Тино
колошку, зубну клинику И

фтизиолошку амбуланту ва пљућ
не болести. У њеном саставу за~

лази се лабораторијум за аспи-

тивање а апотека која издаје бев
платно најбоље лекове, Од прел.
виђених 80 кревета, Поликлини~
ка има за сада 20. Клинике су

снабдевене најновијим медишин.
ским инструментима,

У Земуту је отворена: амбулен

та, као огранак Поликлимике, 32

студенте Пољопривредно. не

марског факултета.

Студентска поликлиника руко.

водиће здравствепом службом. у

студентским домовима, гле

постоје амбуланте, и хигијеном у

студентским мензама.

У току идуће године, Студент
ска поликлиника имаће своје ам-
буланте по свима факултетима

Београдског универзитета. Ту

ће се непосредно вршити пре-
глед и водити дуна контрола над
здрављем студената. Лекари ће
имати задатак не само да лече
« сузбијају зачећа разних 060-
љења, већ и да залазе, што дуб-
ље, у приватни живот наших сту

дената, у начип њиховог живота,

у услове под. којима

-

раде. у—кал
квом стању живе, како се храна
п друго.

 

ПАДОВИВИР И ВЕШИВВава ВОБЕБЕЕЕБАЕЕНИНВИПОЕВИНРаИЕИЕ а ПРИ ПВПВИИИН~

„ЛОИ СС

 

нала. Грибоједова

де, школе и зграде за друштвене уста.

нове. Уређује се огромни парк који
ће се пружати до обала Финског За-
лива. Налазе се у завршном стаднуму
радови на педизању два стадиона. Пр.
ви, мањи стадион, моћи ће да прими
25.000 гледалаца. Други је знатно већи
— на њему ће бити места за 100.000
гледалаца. Према плану изградње града

треба ускоро решити проблем потпуног“

снабдевања свих делова града плином,
Плинска мрежа је огромно проширена

и већ 1948 године је број станова и

установа који троше плин, био 6 пута

већи него. 1940 године. У Лењинграду

се увелико гради подземна железница.

Почетни радови су завршени и већ се

приступило подизању тунеља. Градите.
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љи лењинградске полземне железпице

:
"

могу да се користе богатим техничкимса

и архитектонским"искуствима градите-

ља московске подземне: зкелезнице, Ар-

хитектура ове подземне железнице тре =

ба да буде израз високе архитектоњ-зе

ско-уметничке културе Лењинграђама. '

 

[5
Лењинградска индустрија је од ослол а

бођења до данас остварила све постав=

љене задатке и ностигла низ успеха =

који заслужују највеће признање свих =

градова СССР и целог Совјетског са- 2

веза. План првих година Стаљитске =

ијатиљетке (1946—48) лељиигралска ин-=

дустрија је испунила пре предвиђеног 25

рока. На иницијативу Лењинграда во 2

целом Совјетском Савезу се разгорела ==

борба за ислуњење послератнот пето=

годишњег плана обнове и даљег раз-

витка народне привреде СССР пре ро- =
=

ка. У овом натрнотском такмичењу Ло. =
=

најпапредније техпике СССР.

следње две годинс из лењинградских =

фабрика је изишао читав низ машина л
=

и машина-алатљика сасвим нове кон- 2=
струкције, Лењинградски завод „Елек-=
тросила“ конструисао је, први у свету,

=
брзи генератор високог капацитета.

=
Лењинградски завод „Електрик“ серв- =
ски пронзводи нове апарате за зава-=
рРивање који се одликују изванредног

високим способностима,

а
р

Херојски, милионски Лењиптрад јез
данас опет један од највећих ниду-2
стриских, научних и културних центара=
отаџбине социјализма. Лењинтрадске =
високе школе, научно-испитивачке ин. 2
ституте за пројекте, лабораторије из
институте академије наука СССР зна“
сваки. човек у Совјетском Савезу. Пул- ;
ковска опсерваторија, коју су Немци
за време рата до темеља разрушили,
ускоро ће бити обновљена. До краја:
пјатиљетке у Лењинграду ће се обно. =
вити и изградити укупно 14 института 2
Академије науке СССР,

Лењинград је град којим се поноси =
сваки совјетски чсвек, град којим се =
поносе сви народи СССР. Захваљујући =
неуморном труду и великој љубавиг
својих грађана, град који носи име ве- =
ликог Лењина постаје из дана у дана
све већи, лепши и уређенији; живот уз
њему н његов спољни изглед верна
су слика непобедљивости и стварала-:=
штва велике совјетске отаџбине, =

==АИААИТАРТАРРАРРААРАИАИРАИ
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— један је мајстор заборавио на браву...

— један није лакирао до Краја... ;

— А овај срећом даску исекао већу, а не мању. Овако, све

се може поправити...

х

Брзопотезни шампионат
еђу омиљене шаховске приред.
бе несумњиво да спадају и
брзопотезни турнири, који се
играју са убрзаним темпом и-

кре, са 5, 7 или 10 секунди за један
потез. Добра страна овог такмичења
је вре света у томе, што се за време
једног састанка може да одигра чи-
тав турнир. Постоје нарочити часов-
шити који избијањем звона аутоматски
дају знак када играчи морају да вуку
потез.

_ Јасте је да због брзог темпа овакви
турнири не могу дати онај квалитет

партија као утакмице, које се играју

под нормалним условима. Али зато

брза турнири омогућују шахисти да
стекне или бар усавршава једну наро-

чету особину, а то је брз преглед си-

туације. Та особина користиће му мно-

то у редовним партијама кал настану

еатлети, з особито у тренуцима када

играч дође у оскудицу времена разми-

шљања. Из тога излази да је вештина

у нгрању брзих партија важан елеме.

нат у раду на шаховском усавршавању,

исто као што је дописни шах значајно

помоћно средство да се шахиста нау.

чи знализи и дубљем проучавању по-

зиције. Брзопотезни и дописни турни-

ри претстављају сушту противност, али

су и један и други драгоцено средство

за стицање рутине и искуства

Схватајући правилно значај брзопо.

тезних турнира, наше шаховске орга-

низације их често приређују. Ових ла-

на је олигран брзопотезни шампионат

Београда, на оме је суделовао и наш

државни првак Глигорић. У четврт-

финалу играло је 144 такмичара, у

ЈУГОСЛО

~

 

полуфиналу 48, а у финалу 20. Конку-

ренција на финалном турниру била је

веома јака. Поред Глигорића судело-

вали су још одлични љубљански шахи-

сти Габровшек и Шишка као гости,

надаље мајстор Срећко Недељковић,

омладински првак Југославије Матано-

вић, омладински првак Србије Ивков,

омладински првак Београда Крстић,

првокатегорници

_

Караклајић, Петро.

нић, Трајковић итд. Суделовао је и

претседник Шаховског савеза Југосла..

вије Драгиша Ивановић, који је дао

низ лепих партија и постигао добар

резултат, Како се м очекивало, прво

место је освојио интернационални мај-

стор и државни првак Светозар Гли-

горић, а за њиме су се пласирали Ма.

хановић, Ивков и Срећко Недељковић.

РЕМИ - ПАРТИЈЕ

На мајсторским турнирима се просеч-

но око 35 од сто партија завршава са

реми. На четвртом шампионату ФНРЈ,

одиграном недавно у Београду, од 153

партије ремизирано је 57, што износи

близу 38. од сто. Шаховска јавност не

воли партије, где се после миреа по.

зиционе игре н измена многиу фигура

такмичари

|

задовољавају

–

туовичним

успехом Изузетак су наравно лепе 8

борбене партије које су са реми за-

врицене због тога, што су оба партне-

ра лепо играли и комбинирали, па би

победа једне или друге стране била

неоправдана и неправедна. Дешава се

да на турнирима публика поздравља

онога играча, који духовитом одбраном

и финим комбинацијама спасе реми из

на изглед изгубљене позиције. Али су
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Првог априла почиње
летња туристична  

 

ланско одашиљање трул-

[| беника на годишњи одмор

условило је једним де-

| лом # продужење сезоне

у нашим туристичким _ местима.

Тако, ће у овој години највећи

број наших ' туристичких места

служити за одмор и Опоравак

трудбеника већ од раног проле-

ћа до касне јесени. Одговорни

туристички фактори. комитети

за туризам и угоститељство, У-
и

Беотрада
ти случајеви ређи. Реми-партије већи-

ном долазе услед недостатка воље 88

борбом.

" Занимљиво је да је некадашњи свет.

ски првак Ласкер пре неких двадесетак

година предложио повратак средњове-

ковним правилима игре, која су се У

много чему разликовала од данашњих.

У средњовековном шаху било је три

врсте победе. Једна од њих била је

„победа с матом“, која се особито

ценила, друга „победа са патом“ (да-

нас се пат рачуна као реми) и трећа

„победа ' узимањем туђих фигура". По.

следњи случај је долазио када би про-

тивмички краљ остао сам самцит, без

других фигура, што се називало „о-

гољени краљ“. Ласкер је изнео какву

би промену учинило ово на само воћ-

ство игре, а парочито на завршетак

партије. Тачну претставу о томе могао

би да начини себи сваки искуснији ша-

хиста. Читави низови завршница који

се данас потпуно оправдано без дз

љега дају реми играли би се у овом

случају огорчено 'даље, пошто би сад

било могућности за д так. На тај

начин смањио би се велики број ре-

мија на мајсторским утакмицама.

Међутим Ласкеров предлог није при.

хваћен, па је шта више примљен са

негодовањем. Стари мајстор Мизес је

изјавио да не постоји никаква оправ-

дана бојазан да би се шах утопио у

реми-партијама. Данашњи шах важи

као илеал леле разумне итре, особито

цењене по дубини, разноврсности и пе

уметничком карактеру његових ком.

бинација па нема потребе ни за не.

! ко даље усавршавање вити за повратак

у прошлост,

сезона
праве а повереништва за тури-

зам, затим многобројна хотелска

предузећа и, посебно, предузе-

ће „Путник“ врше потребне при

преме да одмор трудбеника бу-

де што бољи и пријатнији,
Планским смештајем трудбе-.

ника у хотелским објектима У

планинским крајевима и на мо-

ру регулише се најважније пи

тање у нашем туристичкомпро-

мету уопште, Користећи иску-

ство из прошле године, када је

баш због помањкања планирања

у туристичком промету, а с 06-

зиром на велики пораст броја

учесника у туризму, долазило до

чемилих појава и гужви, које

су штетно деловале на одмор

наших трудбеника и лоше се о

дразиле у нашем туризму, одго-
' ворни органи су за овогодишњу

"туристичку сезону планирали ко

ришћење годишњег одмора у ТУ

ристичким местима реално и та

Ко створили основицу за успеш

но = сигурно спровођење постав

љених задатака,

Предузеће „Путник“ ће пре,

ко широке мреже. својих послов

ница: вршити

·

пријаве трудбени-

ка који желе да се. одмарају У

туристичким местима, Тако ће .

„Путник“ вршити смештај у др-

жевним хотелима и панстонима

у туристичким местима знатног

броја корисника годишњег од-

мора. Корисници ће тако бити

поштеђени бриге око резерваци

ја. соба, исхране и уопште на-

чипа боравка у тристичком ме-

сту, јер ће „Путник“ у подеље

ном контитенту хотелских про-

сторија вошити покључиво сме-

штај трудбеника који се тако

пријаве,

„Путник“ ће вршити смештај

посетилаца, пријављених њего.

 

Хвар

вим пословницама, у туристич-

ким местима. дуж целог Јадра-

на, почев од Кварнерског Зали-

ва до Улциња, као и у планин-

ским крајевима Словенијен У

Горском Котару. Почев од пр-
вог априла трудбеници ће моћи,

да иду на одмор у туристичка

места, користећи предности које

им „Путник“ пружа. Тако ће

првих пролећних дана, који на

Приморју омогућују удобан од

мор и уживање, каква се ретко

гле могу доживети, наши труд-

беници правилно користити за-

служен

_

одмор, „Путник“ ће

од првог априла до октобра ме

сеца организовати смештај 8

одмор за неколико пута већи

број трудбеника него што је то

било прошле године, У ту свр-

ху „Путникова“ одељења за

трудбенички одмор спроводе

планске припреме, распоређују

хотелске собе, које им, из уго-

ворених контингената стоје на

" Шекспир: расположењу, а сав информатив

ни и пропагандни апарат „Пут.

ника“ ступио је у акцију да на

шим трудбеницима, у првом ре-

ду радницима у индустрији и Ру

дарству укаже на предности

које им пружа одмор, у тури-

стичким местима. То је уједно м

значајна културно . просветна

акција, која ће у многоме до-

принети да наши радни људи у-

познају лепоте своје домовине

а лгвне особине крајева у који

ма. још нису били,

Одлазећи на годишњи одмор

у туристичка места већ пролећ-

них дана, чланови синдиката ко

ристе уједџо п добру прилику

да свој одмор заиста правилно

искористе, без гужве и замора.
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Војо Царић: Петодетка, издање „Пр

свете“, Београд 1948, ћирилицом,

страна 74, цена 22 динара.

Светолик Ранковић; Горски цар, аздљ=

ње „Просвете“, Београд 1948, ћи,

рилицом, страна 256, цена 42

   

      

  
   
    

   

  

  

  
  

 

  

за виолину и клавир,

„Просвете“, Београд 1948, с

ва 23, цена, 40 динара. |

Марјавовић-Грбић; Снале за висли

свеска М, издање

—

„Просвеге“

Београд 1948, страна 60, цеза

динара. |

Ана Зегерс: СЕДМИ КРСТ, издаф

„Просвете“, Београд 1948, ћири“

лицом, стр. 363, цена 57 динара.

Максим Горки: ДЕЛА ХХИ, издањ

„Културе“, Београд 1948, ћирили.

цом и латиницом, стр. 308, цена

динара. [ |

ЈУЛИЈЕ НЕЗАР, издење

„Мросвете“, Београд 1948, ћир

лицом, стр. 222, цена 63 динара.

МУИККУ о Је ДУДА МЕЊА
"КИНОСЕПИШЕ

а ли се пише Шарплавина, Шар

Л пламина, Шар Планина, Шар

плапипа или Шар„Планинар

Шарпханина се. не пише зато што

постоје два акиента и што се осећају

две ремр. Не може Шар планина због

тога што је го географски појам, те

свака реч мора бити с великим почет

дим словом. али чак и када се напише

Шар Планина, опет не ваља, јер су Ту

две речи тако чврсто спојене да ег

Шар нс мења лего соло Планина. Њи«

шше се зато Шар-Плевина, у |

У. поезији, међутим, Шара Планина

увек је без цртице, јер се н Шара н

Планина мењају у садежима.

ДИРЕКЦИЈА БУЛЕВАР ЦРВЕНЕ АРМИЈЕ 3106 — ТЕЛ. БР. 41-544

ПРОД. ОТСЕК: БР. 40-903

ТЕКУЋИ РАЧУН КОД НАРОДНЕ БАНКЕ ЦЕНТРАЛЕ
НАБАВНО: БР. 44-096 |

ЗА НРС БРОЈ 1-6020019

Врши набавку и снабдевање грађанства свом колонијалном робом у Петом рејону

преко својих продавница и то:

   

 

    

  
   

 

.
__ Телеграми: ЈУГОКЊИГА,Београд ТЕЛЕФОН: 20-050 1) Прод. бр. 1 Б. Ц. армије 182, тел. 42-638 29) а» мо 22 Великоморавска 12

| А је
| 2) » » 2 Б.П. армије 410, тел. 44-090 23) „. „ 23 Љубе Давидовића 21

Чек. рач. бр.: 1-670-850 ПОШТ, ФАХ БР. 36 3» 4» 3 Рузвелтова 36, тел. 40-732 у» њ„ 24 Живка Давидовића 91

4у . » 4 Жичка 21, тел. 41-026 25) » „ 25 Сливерина 1

бд » » 5 Веље Дугошевића 19, тел. 42-401 29» »„ 26 Бул. Црв. армије 468

УВОЗИ: књиге, часописе, новине, ноте и грамофнске плоче из иностранства; 9» 6 Б.Ц. армије 286 ои 27 Кајмакчаланска 7, тел. 40-977

ИЗВОЗИ: југословенске публикације у све земље света; ђ +» 2 Б. Ц. армије 441, тел. 40-462 2 "о > инериђнивеио

8 8 Северни Булевар 8, тел. 40-182 „ Р

ИЗДАЈЕ: дела наших класика и савремених писаца, уметничка издања, политичке и економ- з “ 8 Б ц. ши за. бег 41-086 3) „ о» 30 Игманска 8

;

„ • У, , .

ске брошуре на страним језицима, илустровани часопис „Југославију“ на нашим то _ 10 Славујев Венац 3, гел. 12-080 50 "а  м 3 Дим, Туцовића 31

и страним језицима. Е . 15. и 11 ЕБојислава Илића 67, тел. 40-660 39). ико» 32. тршчанска 8

; . Пи. тај" 12 дим. Туцовића 56, тел. 43-220 39 » « 33 Бул. Црв. армије 262

ПРО Д АВН иц 2: р - о А 6 13) о 13 дим. Туцовића 140 34) РА „ 34 Бул. Црв. армије 269

. . | у 35»  » 35 Војислава Илића 1, тел. 40-832 -

БЕОГРАД — Продавница домаћих и страних књига, часописа и новина у палати „Албанија“. . 1)» 1 Шарпланинска 17 3» о» 36 Војислава Илића 171

Продавница совјетских књига, часописа и новина — Теразије 30 . 18 "о » 1 „>патраењеНЕ 35.»  »„ 32 Бул. Црв, армије 18

Продавнина музикалија — Кнез Михајлова број 6. и 3» њ 38 Раваничка 13

р у У ај рој т)  »„ » 1 Хали Мустафина 18 з „» о» 39 Браће Рибникара 14, тел, 43-653

ЗАГРЕБ — Продавница домаћих и страних књига, часописа, новина. нота и грамофонских 1)  „ | 18 Димитрија Туцовића 10 ад» » 40 Бул. Шрв. армије 352

Бул. Црв.

Млавска 4

Игманска 7

19  њ» 19 Градиштанска 20, 4)» »7% армије 382

20) „ „ 20 Свет. Николајевића 8, тел. 42-729 42) » „ 32

ЗУГОКЊИГА је у пословним везама са земљама свих континената. Сопствене продавнице г)  „ «+ 21 Миладинова 8 4)  » в» 3

ЈУ Прагу и Бечу.
Набавка робе обавља се на целој територији ФНРЈ.

Грађани снабдевајте се преко наших продавница јер ћете бити добро,

плоча — Трг Републике број 17,

тачно и брзо услужени.

  

 
 ПАРНЊА ПАНЊА

посгтите наш натлелпим излетнички ресторан

„ПОПЧИДЕР“.
У рестсрацији „ТопчидерУгоститељског предузећа.

· ·_ Седмог рејона од 10 фебруара 1949 г. свираће гудачки

| оркестар „Браће Попаз“ свако вече од 17 часова увече.

где ће се гости пријатно осећати и одморити,

Сапа је загрејана, ресторан је богато сортиран ра-

знетгемим пићем а кухиња првокласна; услуга прво-
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С е-М аг. ДРЖАВНО СРЕСНО
" р ТРГОВАЧНО ПРЕДУЗЕЋЕ
па СТАРА ПАЗОВА

Текући рачун код Народне Банке ФНРЈ. Филијала „Стара Паз

зова број 333-692000. 3 ; аи

. Телефонброј 29. - ,

Има продавнице-у Старој Пазови и Инђији и у свим 'осталим

местима Среза старопазовачког. уљЕћ

Снабдева потрошаче свим врстама робе: текстилном, готовом

обућом, колонијалом, бојама и хемикалијама. посуђем, металном ро-.

бом, огревним и техничким дрветом, угљем. као а прехранбеним ар“

| разредна. | !
•.' > ј тиклима, ; Е

ј гл. | | . УГОСТИТЕЉСТВО: _ | Е

' 5 % : у Хотел „Срем“ и ресторан на Железничкој станици има лепо

нај Угоститељско предузеће Мћ џејона уређене собе за преноћиште и добру домаћу кухињу, снабдевен је

; : у ДР У са добрим алкохолним и безалкохолним пићем. ј

| у веокрад у . МоНн Ти пе : ' ; : у

' | !
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"разне цене
сдазно сем у једној Гратексе.
тој продавници у Карађорђе-
вој улици купила мушке чарчзие
по 55 дишара пар. Када сам

плаћала рачуц упитала семблагајника
ла случајно продавац није по-
· трешто, јер ми се учинило да је цема
достависока. Одговорепо ми је да :е
та мена олређсна за мушке чарапе. |Е

сам н изншла.

 

Истожа дата срсла сам једну своју
тријатељицу која ми рече да је купи-
а мушке чарапс исте као моје. Међу-
ем, клада сам чула да су илаћене сав.
ва 25 динара, била сам врло изнена-
ђена. Те чарапе су било купљене у
једној од Гратекоољих продавница ма
Славији,
Колико је меми познато, до исдав-

мо, нису постојале разно цене за исте
артикле, Јелино, око цене не звансе
од места на коме се налази проскнициа
или од расположења продавца.

РЊ.
"и

Киосци на угловима
5 улица

мје редак случај да се ша самим
угловима промстних улица на-
дазе покретне продавнице моги.
ва нли киоспи. Тако поставље~

и", оти умногоме ометају правиљан са-
обраћај и могу да буду узрок саобра-
Кајних  песрећа, Колико они сметају
мету да кажу самн возача, који, кгда

 

ша једне улаце скрећу у другу, чема-
ју слобода видик, јер је он увек
затворси киоском, # често ми дугим ре.

жом грађана који узимају цигарете.
Требало бм предузети мере да ее

гдегод је то могућно такви.квосци у-
клоне м да се не ностављају мише ва
озим местима.

м ДИ.
>

Расипање хлеба
мје редак случај да се по мен-
зама 0 тако важном артикалу
као што је хлеб не води ло-
вољно рачуна. Хлеб се расита,

комада, дроби. Таква се слике може
видети ин у мензи Поверенпштва трго-

вине и снабдевања, где се хлеб слу-
жи у корпама м више се бати во што
се поједе. То ни у ком случају не би
смељо да се допусти. Боље би Зило
да се даје комад с правом ша дода

 

ак. На тај начин би се растур хлеба
много смањио или сасвим уклонио
Требало би да и сами претплатница

поведу о томс мало више рачупа, а и

само особље мензе да опомиње па то
расипање. м. н.

+ у

Једна корисна новина
за соедњошколце

текора је уведепо да четвртком
по подне Народно позориште

/. даје претставе искључиво га
средњошколце, Ово је заиста

било неопходно потребно, нарочито за
више разреде. Али за огроман број 6е-
оградских средњошколаца ове су трет-
ставе неприступачне, јер у свакој гимна
зиској зграли иду на смену пајмање
две гимназије. Смене које имају врс-
давања четвртком, петком н суботом
њо подне неће моћи да гледају прста
ставе четвртком. /
Жеља је ових ученика да се још

једно по подне у недељи одреди за
ђачке претставе; мајбоље средом то
подне када ученици имају предах у
раду, јер четвртком ире подне могу
Жа спремају своје лекције,
Верујемо да ће управе Народног по~

зоришта, ако јој је нкако могућна, и-
заћи у сусрст жељиомладине, утоли-
ко пре што у Београду, и сад би га
усве четвртак носле подне био слобо-
дам, ђажа, "ма тошико да
претстава мало.

( Љубина НОВОВИЋ,
проф. ИТ жен, гими.
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Исти артикли—
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су летелина југ.
_ Пред залазак сунца налетео. је с трног мора.

ураган и виничке | баште су ујутро освануле. с го-

лим дрвећем. Дошла је јесен. Кише недељама ни-

су престајале и у шест часова увече било је
мрачније него у помоћ на северу Русије. Ми смо |

изишли из града. По тамној ноћи пријатно је
јурити аутомобилом по итироким ненасељеним про-

сторима, светлост фарова осветли зеца који пре-

трчава пут и дуго га јури, а ом сав избезумљен
од страха, бојм се да поново скрене у мрак. Киша

удара по стаклима, ветар фијуче, а у кабини је

топло и пријатно је светло лампице које освет-

лају приборе и лице шофера нагнутог над волан.

" Заобилажење. Пут је препречен пругастом рам-

том. Ми скрећемо У шуму где стоје сува "стабла,
прислоњена на живо дрвеће својим голим врхо-

вима. Аутомобил јако шлајфује и најзад раулиме

застаје у блату.
Изишао самиз кола. Јака киша ударила мм

је у лице. сајтака аоУзавшарсеара

аутомобила,
— Ту неће помоћи суво грање; треба волове, |

— чуо сам нечији глас. Овде су тенкови изровали
мут. МИ колима се не може проћи. —

— Нема ко да вас изудара због таквих путе-

ва, — брецнуо се шофер, бацајући на земљу на-

рамак сувих грана. — Нисте били на фронту, па

да сте се бар овде показали. Требало би вам по-
ставити чврстот командира, он би вас за двадесет

четири часа научио. Г
— Ти си, изгледа, борац, — насмеја се коња-

вик на мршавом кљусету. — Да нисм случајно у

мом батаљону прошао од Стаљинграда до Берлина

"пошао сам за коњаником. Дугачак, мршав као
дон-Кихот, и њихао се на омаленом коњићу. Нај-
зад је сјахао, опсовао м повео коња за собом. Ки-

шта је почела јаче да пада и ми смо подитлијаке
на капутима. Ушли смо у село Ровец. Блато је

било још непролазније, а помрчина још гушћа по

у шуми. Било је вече, али у целом селу нитде

светла, само на једном крају мутно је срелзели

њетролејска лампа. %

— Идите у ону кућу, тамо је трстседник том-
жоза, — рече мој сапутник.

Ушавши у пртесобље, зачуо сам гласни разго-.

вор у соби: „Можеш ти метнути точкове дугачке

све до штале, свеједно се неће обртати. — „А
како на Дњепрогесут““ — „Ма шта ти мени причаш

о Дњепрогесут Тамо је Дњепар широк читав км-

лометар, а ову нашу бедну речицу м кокошке га-

зе.“ — „Оставите, другови, своју намеру. Боље да

за те паре купимо тону гаса, па Ње нам пет во

дина горети лампе у колхозу."
Ушао сам у собу. На столу је лежво пројекат

сеоске електричне централе. Обавијени дуванским

димом, осам људи махали су рукама м галамили.
човек у блузи с одликовањима говорио је са за-

носом: џ
— дењин није мислио на петролејску лампу

када је говорио: .електрифицираћемо целу Ру-

сију, и индустриску им земљорадничку. Совјетска

власт би у оно време имала довољно новаца за

гас, али како би ми сада добили рат да нисмо.

имали заводе који израђују тенкове, авионе, томо-

ве, тракторе и комбајне А струтове у тим заво-

дима покреће електрика!
— Драги мој друже, ви једноставно

јете историју. Своју чувену изрску „Комунизам

— то је совјетска власт плус електрификација нчи-

таве земље", — изговорио је Лењин 22 децембра

1920 године ва Осмом конгресу Совјета. Совјетска

република, према речима друга Стаљина, налази-

ла се тада у канџама криза. није имала основних

база одакле би црпла храну и огрев. Непријатељи

су се надали да ће хладноћа и глад задавити ре-

мублику, а управо тада је Илић говорио о плану

ТОЕЛРО») Лењин је у електрификацији видео је-

дину могућност за реорганизовање заостале тех-

нике и економије Русије,

Сувоњави сељак у риђем капуту, по имену је-

фим Худа, ширио је руке изнад цртежа ми гово-

рис, као да се извињава•
— нисам ја инжењер, грађани. Ваљчук и ја

доста смо се мучили и изналазили, док нисмо из-

мислили тај пројекат. Можда смо у нечему н но-

грешили, нек то онда стручњаци дотерају како

ваља. Али светло ће, чини ми се, ипак бити. Је

ли тако Ваљчукг

Ваљчук је на око имао неких шездесетак ге-

дина. Говорио је лагано, али ватрено:

— Друт из обкома партије правилно је рекаво

не позна-

 

 

% ГОЕЛРО — државни нлан електрификације
Русије. — прев.

 

· више разорена него сад. А зар ми, комунисти, не-

· бијемо. Истина да ће нам оближња фабрика мало

Лемаје део евезло Русији,кадаје била много

ћемо моћи у маломе селу.подићи централут па

каквибисмоми онда билит! Нема стакла— дува,

· жито није родило — гладни смо, вашта — да

скрстимо руке да седнемо и да плачемог| то, дру-

тови, није решење. Лењин је говоримо да треба

да живимо тако да твој рад сваки

рист држави м народу. Ова нас је турбина стра-

пшно измучила, — уздахну Ваљчук. — Она је про-

рачуната на пад воде:

триста метара паће она почети да се окреће,

ова наша речица има стуб воде од метар и но.

како ћеш сада натерати турбину да ради"

' уизиђосмо из куће да погледамо турбину крај

воденице, Претседник колхоза је послао по мој

аутомобил, а ја сам слушао разговор крај реке.

Када су се људи вратили, питао сам Ваљчука:

— па како сте решили7т Из

— Преправљаћемо турбину. њ

—А динамо, сијалице, жице — имате ли све тог

— Немамо ништа, а немамо одакле ни да до-

а

помоћи, али ми се више ослањамо на себе. А шта

ви, не верујете да ће нешто испастиг Ја верујем

да ће у нашем селу ипак синути „Иљићева си-

јалица".
Одлазећи из села мислио сам о патристизму

тачице људи који су наумили да на малој ре-

чита, тле жене перу рубље м коју гуске лако пре-

казе репродукују у маломе план ГОЕЛРО.
ж

„После годину дана дошао сам понова у Ви-

ницу. Бозили смо се преко поља покривених сне-

вом, дивећи се лепоти борова који су блистали на

плавој месечевој светлости. Друм је водио преко

дубоке јаруге и када је аутомобил почео да се

пење ма брдо спазили смо забачено немачко гро-
бље, а иза њега — свечано, пуно живота, бљешта-

ње светла по целоме видику. То је личило ма не-

ку фатаморгану у мустињи.

— шта велите, сада по мраку свакако ишисте

могли ни препознати наш крајт — упитао је Ста-

хускм, чим сам ушао у његов кабинет.

Ми смо се познавали још из доба Стаљингран-

ске битке. Генерал Стахурски био је тада члан

Ратног савета фронта, а сада већ другу годину

ради као секретар Виничког . обласног комитета

Партије. У фабрикама и колхозима ове области био

је приличан број војника из Стаљинграда. Сетио

сам се како је Стахурски,:пре годину дана, оку-

вившти око себе демобилисане стаљинградске бор-

не, излагао свој план електрификације.

— Ако чешљем провучен по коси — добићеји

електрику, — убеђивао је он. — Код нас у Ви-

ничкој области на разним речицама има око 250

колхозних · воденица и свака има турбину јачине.

од: 20 до 100 коњских снага: Свака је довољно ја-

ка да покреће динамо. Другови, ми смо одлучили

да из Јужног Буга, Гнилопети, Десемке, Мурафе

— из свих тих речица обраслих трском и покри-

вених локвањима, из тог заспалог царства жаба

— извучемо електричну енергију и да обаспемо

светлошћу села и засеоке области.

Нас, бољшевике, понеко може

маштарима зато што хоћемо да >»

електричних централа. а

прикуцамо даску на разрушеној колиби, а да м

не товоримо о динамомоторима им турбинама. Нем-

њи су нам порушили фабрике м све то морамо ми

изградити својим снагама.

Не бих се ја обраћао вама за

зих знао да сте ви већ једном изпенадили читав

евет. Било је то у Стаљинграду, када Немит про-

тавши читаву Европу нису могли извојевати по-

беду на комадићу земље од 200 метара. Хиљаде

авиона су вас бомбардовали, стотине топова им ми-

траљеза покуплавали су да вас баце у Волгу, тен-

ковми су даноноћно јуришали на ваше ровове, а ви

сте упркос свега тога ипак разбили Паулусову

армуђу од 330 хиљада војника. '

У ето, завршио се рат. Али зар се карактер

стаљинградских бораца променио7 Ми смо нави-

кли да неустрашиво гледамо смрти у очи, па зар

ћемо сада друкчијим очима да гледамо на тешкео-

ће и на последице рата и суше7 Нећемо се псвући

ши“ корака, ма колико нам чтепко било. С упор-

машћу војника прихватићемо се посла и на винич-

кој земљи тући ћемо се за други програм парти-

је, како је Лењин у своје време назвао план ~

лектрификације. —
Сада, мосле године дана, седећп у кабинету

Стахурскох, упитао сам га:
— Па шта вам је помогло да победите7

сада да назове

 

  
немамо чак

помоћ хад не

ФИСКУЛТУРА М СПОРТ

 

| Кадрј СЕзрТоН
едав од важних вроблема закмичетњве

који стално расте са по-

2 јачаним развојем спорт-

ских грана у Београду је

нитање судиског кадра. Данас У

Београду има 220 разних  спорт~

ских судија, од којмх је једва

Х судија1 Београду
судија  Јутоелавије,

полажу норме за значку фискуз

чурника м држе васпитла м етруз

на предавања по друштвима. Је-

данпут недељно едржавају се ми

редовни тренинзи да би

биле У кондицији. Моједине су-

3—4 моту видети на но неком ме-

чу, док остали уопште нису У-
кључени. Ово је велики пропуст

одбора боксерских судија. М за

ову грану предвиђен је курс ко-

судије ји ночиње марта месена м траја-

дан доноси ко-

дај јој ти стуб воде висок

па

коловина активна. Проблем суди

ског кадра осећа се непрекидно

од ослобођења у све већем оби-

му. Све јачи развој епортских
трана пратило је иовећање броја

такмичења, а самим тим нотреба

довољног броја судија све више

је расла. Уствари, сем бокса,

футбала, кошарке и атлетике е-

стали спортови уопште немају пи

изблиза минимални број еудија,

а многи спортови их уопште не~

мају. Сем тога, већ постојеће еу-
дије, изузимајући фучтбалеке, У-

тмавном нису испитане.

ЈУ Београду има 120 футбазских

еудија, а свега око 60 активних:

" Овај број је врло мали с обзи-

ром на велики број футбалских

секција ма друштвима м активи-
ма. Међутим, стање је раније би-

мојош горе. Тек од прошне је-
севи рад
"поправио. У · збору Футбалских
судија држе се стручна предава-
ња, развија се идеолошки рад,

одржавају се стални састанци на

жоји! се врши анализа нојсди-

них утакмица м суђења и прсно-

се се искуства. Футбалске суди~

је Београда укључиле су се У

футбалских судија „се

дије биће због неактивности бри-

сане из списка. Масупрот овим

случајевима има много примера

све већег залагања судија. Тако

је Божидар Кугић, џешачио од

Руме 18 километара до села У ко

ме је требало да суди утакмицу.

да би ее нопунио кадар фут-

балских судија, евих дана почи-

аве куре за који се већ до сада

пријавило око сто бивших фуч-

балера из редова студената, рад

ника им езужбеника.

Мако у Београду има 35 лаке-
атлетских судија, ова сиортска

трана много трпи од недостатка
довољног броја судија за приред-
бе. Наиме, досада је укључено

им долази на еве приредбе свега

15 људи. У циљ решења овог

питања, ускоро ће се одржати
курс који ће датм 30 нових лако-

атлетских судија. ..

Бокс-мечеве у; Београду и ГУ
целој НР Србији суди једва око

12 београдских судија. Мако је

прошле тодине одржан курс за
боксерске судије, који је зар

ишло 28 учесника, само се'њиХ

пе наБАЗИ

 

ће 68 дана.

многе спортеке гране, као рва-

же, одбојка, хокеј, тенис, стони

тенис м друге, уопште немају су-
диски кадар. Сем тога, поставља
се ми нитање регулисања позива

свих судија, па м оних који већ
" тодинама суде без положеног мс-

пита. Ускоро кроз ове допулске
испите треба да прођу све суди-

је: ·

Жод оваквог стања ствари, а
имајући у виду важност суди-
скогкадра за даљи развој наших
спортских рана, поставља се
као најхитније питање ортанизо-
вања даљих курсева за све спорт
ске гране, Према плану 3а ову
годину, преко разних курсева

Београд треба да добије 180 но-
вих судија и 245 инструктора, ко-
ји ће развијати спортске секци-
је по друштвима. У подизању су
диског кадра треба још водити
рачуна ји о поправљању социјал-
ног састава београдских

_

судија,
Наиме, на курсеве треба да сејав!
љају м индустриски радници; ко-,
јих међу судијама има врло ма-
по. [ ;

 

џ нечић чд

—_ Помогла нам је гвоздена воља и снага рад-

ничке класе, — одговорио је он кратко, — мокре-

нули смо фабрике У помоћ селу — м то је ОдлУ-

чило све. Осамнаест хиљадажелезничара обрати-

ло се трудбеницима Виничке области с позивом

да притекну у помоћ сељацимау њиховом насто-

јању да победе рушевине и мрак. Сами железим-

чари дали су обавезу да изграде 22 електричне

централе у селима крај железничке пруге, а 177

фабрика и радионица одазвало 'се на њихов мо-

зив и прихватило се патроната 286 Пекпонирика-

мијом села.

Пре четири године писао само радницима елек-

тричне централе у Виници, који су, пре повлаче-

ња Немаца, дигли у ваздух једини мост прекоре-

ке. Хиљаде аутомобила м стотине тенкова нали су.

нам тада у руке кго трофеји. Стотине радника

сваке недеље одлазило је на некадашње ипоље

битке: они су се завлачили у разбијене тенкове

и аутомобиле, разгледали бачене пољске радио-

станице, нешто скидали, одвијали, вадили Дете

и моторе за будуће електричне централе,

немачке телефонске жице. Инжењери су заа

време тражили погодна места за будуће центра-

ле. У колхозу су још прикупљали новац за набав-

ку генератора, а столари м зидари већ су 1

зали зграде централа, док су комсомолци

штали стубове. М, ето, колхозници су пошли на

први добровољни рад — на постављање бране пре-

„ко реке, помоћу камена и цемента. Прва електрич-

на светлост засијала је у малој централи у селу

Березна. Била је јака свега шест киловата, али је

осветљавала куће, вршила жито, секла сламу, црп-

ла воду. То је био најактивнији агитатор, који је

заменио стотине агитатора за електрификацију.

Обишао сам недавно земље Виничке области,

Нема ништа лепше ни привлачније од лектричне

светлости у забаченој степи усред ноћи. Она по-

зива на живот, пружа поглел у булућност. Јоан

гре годину дана сав овај огромни простор лежао

је у мраку. Ма каква голина! Зар није неховима

била ноћ у загушљивим и тамним колибама

сељака! > и "
одважних и смелих ре-

волуционара одлазило ,на робију, тукло се на ба-

рикадама, јуришало на Зимски дворац и на Пе-

рекоп да би у овој земљи заблистала светлост

победе!

Био сам у селу Антоновки, где су сељаци. као

м у другим селима подигли електричну централу.

— Како сте применили електрику код себе“ —

Колико је поштених,

упитао сам браћу Зозули, иницијаторе грађења

централе. "а

Обилазили смо колхоз и браћа Зозули су

причали:

— Ово је наша 2лектрична струја Она је не

само помотла да се на време прела жито пржави,

мето је уштедела колхозу 45 радних дана м многа

коњске снаге... Овде је пре стајала машина за се-~
чење сламе. Четири пара коња покретали су је.

Сада их је заменио електрични мотор. Он нам је

брзо насекао 508 тона сламе.

= Овде мм сечему шуму. Раније је колхоз пла-~

ћао тестерашима 600 рубаља за кубни метар. Када

смо поставили пиркулар -– електричну тестеру у-

жттедени смо 15 хиљада рубаља на 25 кубних ме-

тара шуме.

У колхозним радионицама електрична струја
нокреће стругове ми машине у ковачницама. У ку-

ћама Антоновке гори 520 „Илићевих сијалица". У-

лице и установе су осветљене. Ради тон-биоскот,
радио-станица, 25 радиопријемника, кварц-лампе у
амбулантама. 7

поново сам срсо Ваљчука у обласном комитету

Мартије. У кабинету Стахурског зид је био пре-
кривен огромном картом електрификације области.
Био је састанак на коме су се закључивали први
резултати.

Стахурски је пришао карти: .
— Као што видите сада ради преко 200 елек-

тричних њнентрала. „Сијалице Илића" сијају сала

У тридесет хиљада кућа колхозника. Електрифи-
цирали смо 225 колхоза и 27 МТС. Другови, сада
вам је лакше и веселије радити. Електрични мо-
торим на вршидби уштедели су нам 45.500 радних
дана за људе ми 29.250 радних дана за коње.

После састанка Ваљчук ме позвас да навратим
Е њему у селу Ровец. Возили смо се воћу и Ваљ-
чук, бивши тофер, који одавно није управљао
колима, сео је за волан. Изишавши из Винице, он
је дао гас м кола су појурила као луда по лива-,
дама покривеним енегом. Друм је просто летео
испод точкова и нестајао иза нас. Зеп је претрчао
нреко друма трчећи цик-цак по снегу изтубио се
међу зеленим борићима, |

Ваљчук је зауставио кола, ми смо изишли и
попели се на брежуљак. Свуда около, локле је ле-
пирало око, изнад наслага снега, руменог од осве-
тљења, блистала је светлост. Зими села више ни-
су спавала од раног сумрака. У свакој осветљеној
кући врио је живот. Окупивши се око радио-апа-
рата људи су слушали оперу „Евгеније Оњегин“
из Москве, у клубу се играло уз музику за игру
коју је преносио радио, стари учитељ причао је
о животу на другим планетама док се прикази-
вао документарни филм; у затрејаној  читаоници
седели су људи читајући свеже новине и часопи-
се; крај билетарнице (биоскапа колхозници у то-
плим, бундама' чекали су другу претставу Ветар
је преко реке. допосио смех дечурлије која се сан-
кала, звекет кофа на просеку У ·леду. олломке
разговора, шкрипу санки м сетне звуке хармонике.

(Тревео 2 руског К. с9

лек“атдар Гуторовић
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